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E
nergetika mo`e i mora da bude pokreta~
budu}eg industrijskog i privrednog razvo-
ja Srbije, jer u tom u sektoru postoje real-
ni projekti i realna potreba da se oni reali-
zuju. Blagovremenom izgradnjom novih

kapaciteta, kao i daljom modernizacijom i revita-
lizacijom postoje}ih, energetski sektor bi}e u sta-
nju da prati odr`ivi razvoj i rast privredne aktivno-
sti Srbije. Firme okupljene u Poslovnom udru`e-
nju "Elektroma{inogradnja", a i one koje nisu u na-
{im redovima ali se bave tom delatno{}u, imaju
sposobnost i kapacitet da kroz sinergiju iskustva,
znanja i ukupnih potencijala budu kvalifikovane i
konkurentne za dobijanje i uspe{nu realizaciju po-
slova - ka`e Slobodan Babi}, predsednik Skup{ti-
ne Poslovnog udru`enja "Elektroma{inogradnja".

Na{ sagovornik isti~e da je on pre nekoliko go-
dina na savetovanju energeti~ara na Zlatiboru pr-
vi put upotrebio re~ reindustrijalizacija, odnosno
naglasio da je neophodno da u Srbiji do|e do tog
procesa, a da energetski sektor mo`e da bude te-
melj. Tada se imala u vidu potreba upo{ljavanja
postoje}ih kapaciteta, a potom i otvaranje novih
radnih mesta. Tome treba dodati, ka`e Babi}, da
reindustrijalizaciju mora da prati modernizacija i
tehnolo{ko unapre|enje postoje}ih kapaciteta.

- Pre dve godine je odr`an skup u Privrednoj ko-
mori Srbije pod nazivom "Elektroprivreda - temelj-
ni oslonac reindustrijalizacije Srbije". Na skupu su
najavljene mogu}nosti koje podrazumevaju stvara-
nje ambijenta za ravnopravno u~e{}e doma}ih fir-
mi u tenderskim postupcima, a potom i u realizaci-
ji kapitalnih projekata u energetici Srbije. Tom pri-
likom prikazana je prilago|ena verzija filma o tome
kako je gra|ena hidroelektrana \erdap {ezdesetih
godina pro{log veka. Taj film je slikovito pokazao
da se tada sa doma}im potencijalom, kako stru~nim
tako i proizvodnim, koji je bio daleko manji nego
danas, hrabro u{lo u realizaciju investicije. Tada je
dr`ava odlu~ila, verovala i ohrabrila doma}e stru~-
njake i firme, dala im {ansu, da u saradnji sa stranim
firmama preuzmu odgovornost za izgradnju tada a

i sada megaprojekta. Ube|en sam da je to
primer koji treba slediti i danas kada je re~
o investicijama u energetskom sektoru -
navodi Babi}. 

Prema njegovim re~ima, Srbija mo-
ra da planira odr`ivi razvoj u privredi, a
jedan od uslova za tako ne{to je energet-
ska stabilnost i samostalnost zemlje u
ovim realnim uslovima. Bez energetske
samostalnosti to nije mogu}e planirati.
Krajnje je vreme i potrebno je da se pri-
stupi izgradnji bloka B3 u TE "Nikola
Tesla" sa natkriti~nim parametrima. 

- Lako je to re}i. Treba na}i najprihva-
tljiviji na~in. Svedoci smo da se o tome, ali
i drugom projektima - [tavalj, Bistrica,
\erdap 3, ve} dugo pregovara sa zaintere-
sovanim strate{kim partnerima. Svi smo
svedoci da je najavljen projekat izgradnje
novog termokapaciteta i izgradnje pripa-
daju}eg kopa u Kostolcu, a re~ je o bloku
snage 360 megavata. Ovaj va`an projekat
se realizuje iz sredstava kineskog kredita
koji je obezbe|en na osnovu me|udr`av-
nog sporazuma izme|u Kine i Srbije. To
{to }e se napokon izgraditi i pustiti u rad
jedno novo postrojenje je izuzetno dobro
za Srbiju. Ono {to pak nije dobro, jeste {to doma}e
firme ne}e u taj projekat biti uklju~ene na adekvatan
na~in. Mo`da je moralo tako, mo`da je to zahtev
onoga ko je obezbedio sredstva za izgradnju. Ipak,
apelujemo na nadle`ne koji donose takve odluke da
u pripremi projekata konsultuju i doma}e firme ka-
ko bi se bolje uskladile ̀ elje sa mogu}nostima i pru-
ìla prilika na{im preduze}ima da zna~ajnije u~estvu-

ju u takvim poslovima, jer to stvara mogu}nost da se
steknu potrebne reference na osnovu kojih sutra mo-
gu u~estvovati u realizaciji sli~nih projekata van gra-
nica na{e zemlje. Svesni smo da ograni~enja u ovom
trenutku postoje, ali verujemo da postoje mogu}no-
sti za ve}e uklju~ivanje doma}ih firmi - ka`e Babi}.    

On isti~e da PU "Elektroma{inogradnja" zastu-
pa tezu da su proizvodni kapaciteti u sastavu Elek-
troprivrede Srbije, Srbijagasa, Naftne industrije Sr-
bije, Elektromre`e Srbije i Transnafte upu}eni na
doma}e firme iz oblasti elektroma{inogradnje. 

Primera radi, sada ve} daleke 1999. godine,
kada je Srbija bila izlo`ena brutalnom bombardo-
vanju, posao odr`avanja elektroenergetskog siste-
ma bio je zajedni~ki, odnosno u njemu su bitnu
ulogu imala doma}e firme iz oblasti elektroma{i-

nogradnje. One su tada zajedno sa ljudima iz EPS-
a i zaposlenima radile da omogu}e funkcionisanje
elektroenergetskog sistema u tim uslovima.

Tako|e, podsetio je i na februar i mart 2012. go-
dine, kada je Srbija bila suo~ena sa ledenim talasom. 

Elektroprivreda Srbije se i tada oslanjala na do-
ma}e firme, i jedni bez drugih ne bi uspeli da obezbe-
de nesmetano snabdevanje potro{a~a - isti~e Babi}. 

On dodaje da iskustvo iz perioda od {ezdese-
tih do osamdesetih godina pro{log veka, kada su
gra|eni energetski potencijali u Srbiji, pokazuje
da su doma}e firme bile upu}ene odlukama dr`a-
ve i podr{kom Elektroprivrede Srbije na saradnju
sa stranim firmama kao ravnopravne u~esnice. To
su godine kada se uz dinami~an razvoj Elektropri-
vrede Srbije razvijala doma}a elektroma{inograd-
nja. Elektroprivreda Srbije je u tim godinama bi-
la u vrhu i u korak sa Evropom, a taj status su ima-
le i doma}e firme. Prema njegovim re~ima, ni da-
nas ne treba be`ati od toga. 

Poslovno udru`enje „Elektroma{inogradnja“

SLOBODAN BABI], predsednik Skup{tine Poslovnog udru`enja „Elektroma{inogradnja“

ELEKTROMA[INOGRADNJA
PRVI STEPENIK NA PUTU
PRIVREDNOG OPORAVKA
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Doma}e firme nisu 
ravnopravni partneri u 
realizaciji velikih poslova,
ve} samo najobi~niji najamni
radnici u sopstvenoj zemlji

Foto: Miroslav Dragojevi}
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Na{ sagovornik isti~e da je najve}i investitor
u Srbiji dr`ava, odnosno javni sektor, koji je u
vlasni{tvu dr`ave. Razume se da su za odre|ene
projekte potrebni krediti me|unarodnih banaka
ili strani investitori. Su{tina bi bila da se stvori
ambijent u kome }e dr`ava omogu}iti da kon-
zorcijum doma}ih firmi, pod konkurentnim
uslovima, bude partner stranim firmama i da u
toku pregovaranja sa stranim investitorom jedan
od uslova, ako ne i zahteva pregovara~a, bude da
lokalne firme izvode i po obimu i strukturi ne
manje od 50 odsto vrednosti radova. 

- To je preduslov za smanjenje u ovom trenut-
ku velikog raskoraka sa svetom u razvojnom i teh-
nolo{kom smislu. Na{e udru`enje je u oktobru pro-
{le godine uputilo predlog tada{njem aktuelnom mi-
nistru privrede Sa{i Radulovi}u u nameri da skrene-
mo pa`nju na na{ polo`aj i mogu}nosti. Naime, is-
takli smo ~injenicu da preduze}a, ~lanice, PU "Elek-
troma{inogradnja" u ovom trenutku zapo{ljavaju
oko 8.000 radnika, da prema zaposlenima i dr`avi
izmirujemo sve obaveze. Kada je re~ o sektoru elek-
troma{inogradnje u celini, taj broj radnika je ve}i i
dostì e vi{e od 12.000. Ako je cilj dr`ave da smanji
nezaposlenost, onda prvo treba da omogu}i o~uva-
nje postoje}ih radnih mesta. Mi smo u pismu zatra-
`ili da nam dr`ava omogu}i, kako god to zvu~alo,
dobijanje poslova u 2014. godini za kojima ima po-
trebe pod konkurentnim uslovima, bez preferenci-
jala. Ako bi dobile te poslove, pod takvim uslovima,
firme udru`ene u PU "Elektroma{inogradnja" bi pr-
vo uposlile postoje}e radnike i nastavile da redovno
izmiruju obaveze. I drugo, mogle bi da garantuju da
}e sa~uvati 8.000 radnih mesta, otvoriti 1.000 novih
na tim realnim projektima direktno, i indirektno jo{
1.000 novih radnih mesta. Ovo svakako va ì i za fir-
me koje nisu ~lanice na{eg udru`enja, ali su u ovoj
delatnosti i dele istu sudbinu. S druge strane, ako ne
bude posla, mi }emo morati da u 2014. godini otpu-
{tamo radnike, {to zna~i da bi bez posla direktno
ostalo 1.000 i indirektno jo{ toliko radnika. Nama
ne smeta to {to dr`ava daje bespovratna sredstava
stranim investitorima kako bi podstakla otvaranje
novih radnih mesta, razumemo to, ali smatramo da

bi trebalo razmisliti prvenstveno o tome kako da do-
ma}e firme sa~uvaju postoje}a radna mesta - mi{lje-
nja je Babi}. 

On dodaje da bi dr`ava trebalo da podr`i i
doma}a preduze}a nov~ano i stimuli{e ih da sa-
~uvaju postoje}a radna mesta kroz upo{ljavanje
radnika u prvom koraku, pa potom da im po-
mogne da zapo{ljavaju nove radnike. 

- To je ne{to ~emu treba te`iti. Bitno je da dr-
`ava pripremi program i ambijent za o~uvanje po-
stoje}ih radnih mesta u preduze}ima gde je to
opravdano. Ambijent treba da omogu}i da doma-
}e firme u skladu sa va`e}im propisima i procedu-
rama uposle svoje kapacitete na realnim projekti-
ma sa konkurentnom cenom. Pogotovu {to je in-
vestitor javni sektor, odnosno dr`ava. Ta sredstva
koja bi dr`ava dala doma}im preduze}ima iz obla-
sti elektroma{inogradnje, po unapred pripremlje-
nom i odobrenom programu, ne bi bila nepovrat-
na sredstva kao {to to je slu~aj sa onima koje po
sada{njim uslovima dobijaju strane firme. To bi bi-
le pozajmice koje bi ta preduze}a kasnije vratila dr-
`avi. Dakle, radilo bi se o pozajmicama koje bi

mogle da se koriste dve ili tri godine i da se nakon
toga odre|enom dinamikom vrate. Smatramo da
je to ne{to {to mo`e da bude od velike koristi i za
dr`avu i za sve firme koje doka`u opravdanost ta-
kvog postupanja dr`ave - isti~e Babi}. 

Na{ sagovornik ka`e da bi dr`ava pru`ila mo-
gu}nost doma}im firmama iz oblasti elektroma{i-
nogradnje da ula`u u razvoj kadrova u na{oj zemlji
kada bi im pomogla da dobiju poslove. On isti~e
da je osnovni razlog udru`ivanja u PU "Elektro-
ma{inogradnja" bio taj da firme koje su njene ~la-
nice budu ravnopravni partneri stranim firmama. 

- Mi smo realizovali veoma zna~ajan projekat
modernizacije i revitalizacije bloka B2 u Kostolcu,
investicije vredne 56 miliona evra. U me|unarod-
noj konkurenciju smo dali najkvalitetniju ponudu.
Ona je bila za vi{e od 14 miliona evra ni`a od naj-
nì e strane ponude. Projekat je uspe{no zavr{en. U
me|unarodnoj konkurenciji pod konkurentnim
uslovima dobili smo posao i {ansu i pokazali da
smo dorasli izazovu, da smo posve}eni, odgovorni,
stru~ni i da mo`emo preuzeto da zavr{imo kvalitet-
no i na vreme. Nadle`nima predla`emo da uslovi-
ma tendera omogu}e doma}im konzorcijumima
da pod ravnopravnim uslovima mogu u~estvovati
u nadmetanju. To, na`alost, sada nije slu~aj. U ta-
kvim okolnostima konzorcijum doma}ih firmi bi
mogao da pozove strane firme za realizaciju odre-
|enih poslova. Primera radi, mi znamo da ne mo-
`emo kao nekada napraviti turbinuili transforma-
tor, i za to bismo anga`ovali firme iz inostranstva.

To bi podrazumevalo da konzorcijum doma}ih fir-
mi uz dogovor sa investitorom poziva strane firme
da nam omogu}e da koristimo njihov know-how,
da nam isporu~e delove i daju usluge. Razume se
da to ko{ta. Mi to znamo i plati}emo stranoj firmi
sa najpovoljnijom ponudom u tehni~ko-tehnolo-
{kom i finansijskom smislu. Na`alost, u postoje}im
uslovima, sa postoje}im re{enjima, doma}e firme
ne mogu da budu ravnopravni partneri u realizaci-
ji velikih poslova, ve} samo najobi~niji najamni rad-
nici u sopstvenoj zemlji. Primera ima napretek - ob-
ja{njava Babi}.

Na{ sagovornik isti~e da je PU "Elektroma-
{inogradnja" uradila analizu koja pokazuje da su
poslovi koje su pojedine ~lanice u poslednje ~e-
tiri godine realizovale za potrebe Elektroprivre-
de Srbije u proseku vredeli 39,5 miliona evra. U
2012. godini vrednost je dostigla oko 47 milio-
na evra, ali je 2013. godine do{lo do pada, a
vrednost izvedenih radova je 11,3 miliona evra.
Uz ove podatke, va`no je znati da je Elektropri-
vreda Srbije firmama koje se okupljaju u PU
"Elektroma{inogradnja" glavni poslovni partner.
Realno bi bilo da se u~ine napori da se tenden-
cija ovakvog pada zaposlenosti doma}ih firmi
zaustavi u teku}oj 2014. godini. 

- Polemika da li je do tog pada moralo da do|e
ili ne, ne bi nas odvela nikud. Verovatno su posto-
jali odre|eni razlozi za to i mi ih moramo razume-
ti. Svesni smo da je elektroenergetski sistem Srbije
ogroman sistem koji ima veliku inerciju. Ovogodi-
{nji izvanredni poslovni rezultati Elektroprivrede
Srbije, odnosno 37,5 milijardi kilovat-sati proizve-
dene elektri~ne energije, zna~ajan izvoz i profit, je-
su za po{tovanje. Moramo znati da su dobro osmi-
{ljenim remontima i modernizacijama proizvodnih
kapaciteta u prethodnom periodu, kao i dobrim
upravljanjem svim procesima u prethodnoj godini
postignuti takvi rezultati. Ali, tako|e, moramo zna-
ti da ako bi do{lo do prekida kontinuiteta odr`ava-
nja i modernizacije postoje}ih i izgradnje novih ka-
paciteta, inercija elektroenergetskog sistema bi oti-
{la u sasvim drugu stranu - ka`e Babi}.

Razume se da treba po{tovati zakon i tender-
ske procedure, isti~e on, ali bi ih trebalo pripremi-
ti tako da se za{tite interesi dr`ave i javnog sekto-
ra i omogu}i doma}im firmama da budu ravno-
pravne u utakmici. 

- Spremni smo da u svemu ovome damo svoj
doprinos. Imamo pripremljen Program mera za
oporavak i razvoj elektroma{inogradnje Srbije,
koji se kroz razgovor mo`e unaprediti - zaklju~u-
je Babi}. G. Vlaovi}

U poslednje tri godine mi smo kao udru`enje
na Sajmu energetike organizovali studentske ra-
dionice, na kojima su akademci sa svojim profe-
sorima iz cele Srbije iz oblasti energetike afirmisa-
li svoje radove. Primetili smo da postoji veliki broj
nadarenih mladih ljudi posve}enih struci i sticanju
novih znanja. Takvim na{im inicijativama hteli smo
da po{aljemo jasnu poruku svima da moramo vo-
diti ra~una i o budu}nosti. Ako se tome doda ono
{to smo ve} rekli, da bi dobijanje poslova pod
konkurentnim uslovima doma}im firmama iz obla-
sti elektroma{inogradnje pomogao da se sa~u-
vaju postoje}a i otvore nova radna mesta za sve
profile radnika i stru~njaka, sasvim je jasno da bi
dr`ava imala dosta benefita od takvog poteza, a
razume se i svi gra|ani Srbije - ka`e Babi}.

Poruka za nadarene

- Kada smo osnovali Konzorcijum za kon-
salting i in`enjering u energetici, koji je bio pre-
te~a PU "Elektroma{inogradnja", prvu stvar ko-
ju smo tada uradili bilo je potpisivanje sporazu-
ma sa Beogradskim univerzitetom i sa svim teh-
ni~kim fakultetima u Beogradu o stipendiranju
studenata. Dodelili smo tada 100 stipendija stu-
dentima zavr{nih godina tih fakulteta. @elja nam
je bila da svr{enim studentima poka`emo da za
njihovim znanjem i energijom postoji potreba, a
da oni i ovde, u svojoj Srbiji, mogu da se potvr-
de, razvijaju i napreduju na realnim projektima.

Za doma}u pamet

Ne smeta nam to {to dr`ava
daje bespovratna sredstava
stranim investitorima kako
bi podstakla zapo{ljavanje,
ali smatramo da bi trebalo
razmisliti o tome kako da
doma}e firme sa~uvaju 
postoje}a radna mesta

Poslovno udru`enje „Elektroma{inogradnja“
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S
vetska iskustva pokazuju da je energetika
jedan od klju~nih faktora industrijskog i
ekonomskog razvoja svake dr`ave. Ako
se zna da je 1900. godine bilo proizvede-
no svega 20 miliona tona nafte na svet-

skom nivou, a vek kasnije, 2000. godine ta cifra
je bila ve}a od tri milijarde tona, {to je 164 puta
vi{e, onda se lako mo`e zaklju~iti koliki je dopri-
nos energetike u razvoju ljudskog dru{tva - isti~e
Petar [kundri}, savetnik za energetiku predsed-
nika Vlade Srbije.

Na{ sagovornik navodi i primer biv{e SFRJ,
u kojoj su ura|ene velike investicije u oblasti
energetike, {to je uticalo na to da od 1953. do
1965. godine ostvari najve}u stopu industrijskog
rasta u svetu posle Japana. 

Ekonomisti danas sa pravom tvrde da bi za
ubrzani privredni preporod Srbije na godi{njem
nivou trebalo obezbediti dve milijarde evra. Ja
odgovorno tvrdim da kada bismo energetske po-
tencijale u Srbiji stavili u funkciju u narednih se-
dam do osam godina, ostvarili bismo samo u
energetici va`ne investicije na godi{njem nivou
od dve milijarde evra, {to bi sigurno doprinelo
sveukupnom privrednom preporodu. Dakle, sa
puno prava mo`emo da zaklju~imo da bez do-
voljno energije nema ni kvalitetnog ̀ ivota ni pri-
vrednog razvoja zemlje, te stoga bezuslovno tre-
ba raditi na razvijanju i ja~anju energetskog sek-
tora u Srbiji - ka`e [kundri}. On dodaje da ako
se izuzmu kapitalni remonti, u proteklih 30 go-
dina u Srbiji nije izgra|eno nijedno novo veliko
elektroenergetsko proizvodno postrojenje.

- Me|utim, u Srbiji je u proteklih pet do {est
godina zavr{en kapitalni remont Hidroelektrane
"Bajina Ba{ta", ~ime je prakti~no dobijena nova
hidroelektrane, odnosno produ`en je njen vek
trajanja za narednih tridesetak godina, pove}an
je nominalni kapacitet izme|u 13 i 15 odsto i iz
razlike ostvarene pove}anim kapacitetom se ot-
pla}uju tro{kovi remonta. Zapo~eta je i revitali-
zacija u Hidroelektrani "\erdap" i dosad je oba-
vljena revitalizacija dva agregata, {to je izuzetno
va`no jer je "\erdap" najva`niji bazni energet-
ski kapacitet. Ura|eni su generalni remonti ne-
kih termoblokova, uklju~uju}i i veliki termoblok
u Termoelektrani "Nikola Tesla" od 600 mega-
vata. Dakle, analiziraju}i sve dosad nabrojane
projekte mo`emo da konstatujemo da je u~injen
iskorak u dobrom pravcu. S druge strane, Srbiji
je potreba izgradnja i novih baznih proizvodnih

kapaciteta. U tom smislu, u okviru paket aran-
`mana sa Narodnom Republikom Kinom, od-
nosno kompanijama iz te zemlje, slede}e godine
bi trebalo da po~ne izgradnja prvog novog ter-
mobloka snage 350 megavata u Kostolcu. Tako-
|e, bi}e ura|en i generalni remont postoje}ih ka-
paciteta i izgra|en pogon za odsumporavanje i
drugi deo potrebne infrastrukture. Do}i }e i do
pro{irenja povr{inskog kopa "Drmno" sa devet
na 12 miliona tona uglja da bi se obezbedile po-
trebne koli~ine uglja za novi termoblok. Re~ je
o ukupnoj investiciji od 1,06 milijardi dolara.
Smatram da bi u Kostolcu trebalo ugovoriti iz-
gradnju jo{ jednog termobloka snage od bar 350
megavata kako bi se stvorilo dovoljno kapacite-
ta i kako bismo imali i rezervne termoenergetske
kapacitete koji bi se uklju~ivali kada je to neop-
hodno. Uveren sam da je to zna~ajan iskorak u
revitalizaciji ~itave srpske energetike i da bi taj
projekat mogao da bude podsticaj za realizaciju
drugih projekata u tom sektoru. Jo{ 2011. godi-
ne je bio zavr{en izbor strate{kog partnera za iz-
gradnju gasne kogeneracije u Novom Sadu, Ter-

UVOD
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PETAR [KUNDRI], savetnik za energetiku predsednika Vlade Srbije

DR@AVA DA OMOGU]I POSAO
ELEKTROMA[INSKIM FIRMAMA
Ako `elimo ozbiljniji privredni
preporod, u izgradnju 
energetskih kapaciteta 
moraju se uklju~iti doma}e firme

Kada bismo energetske 
potencijale u Srbiji stavili u
funkciju u narednih sedam
do osam godina, ostvarili 
bismo samo u energetici 
va`ne investicije na 
godi{njem nivou od dve 
milijarde evra, {to bi sigurno
doprinelo sveukupnom 
privrednom preporodu

Foto: Aleksandar Levajkovi} / FoNet
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moelektrane - Toplane "Novi Sad", instalisane
snage 450 megavati, investicije vredne 500 mili-
ona evra, i zaista nemam obja{njenje za{to se do
sada vi{e nije uradilo na realizaciju tog projekta
- nagla{ava [kundri}. 

Na{ sagovornik isti~e da, na`alost, u ovom
trenutku ne mo`emo da konstatujemo da je elek-
troma{inogradnja ravnopravni segment energet-
skog sektora u Srbiji iako bi to trebalo da bude. 

- Ono {to je va`no ista}i jeste da je taj sektor
elektroma{inogradnje veoma zna~ajan i potre-
ban na{oj zemlji, s obzirom na raspolo`ive kapa-
citete i s obzirom na one kapacitete koje treba
revitalizovati i izgraditi. Ukoliko ̀ elimo ozbiljni-
ji privredni preporod, posebno u izgradnji novih
energetskih kapaciteta, neophodno je da se na
tim poslovima anga`uju doma}a preduze}a, po-
sebno elektroma{inska i gra|evinska, jer na taj
na~in bismo obezbedili posao za one radnike ko-
ji se nalaze u tim preduze}ima, ali i za radnike
koji bi se dodatno anga`ovali a za kojima bi de-
finitivno postojala potreba - ka`e [kundri}. 

Na{ sagovornik isti~e da dr`ava Srbija mora
da stvara uslove da u tenderskim procedurama
doma}e kompanije mogu da u~estvuju i da pod
ravnopravnim uslovima u konkurenciji sa ino-
stranim kompanijama dobiju poslove pod pret-
postavkom da mogu da garantuju kvalitetno iz-
vo|enje radova i ispo{tuju zadate rokove.

- Takav slu~aj smo imali prilikom revitalizaci-
je drugog termobloka B2 u Kostolcu, kada je do-
ma}i konzorcijum elektroma{inskih preduze}a
imao za 15 miliona evra ni`u ponudu od najjefti-
nijeg inostranog ponu|a~a koji je u~estvovao na
tenderu. Posao je ura|en kvalitetno i na vreme, ~i-
me se pokazalo da je mogu}e anga`ovati doma}e
kompanije koje mogu jednako kvalitetno da ura-
de tu vrstu poslova a da budu jeftinije i da budu
uposleni svi njihovi kapaciteti - isti~e [kundri}. 

On smatra da je u ovom trenutku najva`ni-
je da dr`ava stvori uslove da doma}e firme iz
oblasti elektroma{inogradnje imaju dovoljno
posla kako bi mogli na njima da uposle sve svo-
je radnike. 

- To zna~i da na svim planiranim remontima
u energetskom sektoru i na svim novim kapaci-
tetima koji bi trebalo da se rade treba omogu}i-
ti doma}im preduze}ima da dobiju poslove. Dr-
`ava bi imala vi{estruke koristi od toga. Mogla
bi da obezbedi da se potrebni zahvati urade pod
najpovoljnijim uslovima i najjeftinijim cenama.
Postoje razli~iti modeli koji bi mogli da se prime-
ne u smislu ve}e konkurentnosti i u smislu izla-
ska na{ih kompanija iz elektroma{inogradnje i
gra|evinske industrije na evropska i svetska tr`i-
{ta, kao {to je to nekada bilo - navodi [kundri}. 

On ocenjuje da je udru`ivanje preduze}a va-
`na stvar za na{e firme kada je re~ o suprotsta-
vljanju stranoj konkurenciji. 

- To je dobra praksa koja je preuzeta iz raz-
vijenih svetskih zemalja. Potrebno je praviti kon-
zorcijume na ~ijem ~elu treba da stoji najja~a
kompanija koja na taj na~in omogu}ava manje
sna`nim kompanijama da dobiju dovoljno posla
i da postignu potrebnu uposlenost svojih radnih

kapaciteta. Prema tome, ne samo u sektoru ener-
getike ve} uop{te treba udru`ivati postoje}e ka-
pacitete u srpskoj industriji, jer na taj na~in bi-
smo pove}avali kriti~nu masu koja je neophod-
na da bismo bili konkurentni najja~im kompani-
jama iz sveta. To bi svakako trebalo primenjiva-
ti i u poljoprivredi i industriji hrane - nagla{ava
[kundri}. 

On dodaje da je veoma va`no za svaku ze-
mlju da ima mogu}nost da sopstvenim snagama
izgra|uje i odr`ava kapacitete i u tom smislu je
va`na uloga doma}ih elektroma{inskih firmi. 

- Re~ je o kapacitetima koji treba da funkci-
oni{u minimum od 30 do 40 godina. Za kapital-
ne remonte su preduze}a iz oblasti elektroma{i-
nogradnje neophodna i njihov zna~aj u pogledu
odr`avanja i razvoja sistema je izuzetno veliki -
isti~e [kundri}. 

Govore}i o polo`aju srpske elektroma{inske
industrije u narednom periodu na{ sagovornik
isti~e da }e on zavisiti od investicija i investicio-
ne potro{nje u teku}em odr`avanju elektroener-
getskog sistema. 

- Tako|e, i u gasnom i naftnom sektoru, kao
i u sektoru obnovljivih izvora imamo i potrebe
i mogu}nosti da se anga`uju na{a elektroma{in-
ska preduze}a. U zavisnosti od dinamike kojom
se budu realizovali bazni kapaciteti u na{oj ze-
mlji elektroma{inska i gra|evinska preduze}a }e
se razvijati ili stagnirati. Ako uzmemo, pore|e-
nja radi, anga`ovanje elektroma{inskih predu-
ze}a u 2012. i 2013. godini vezano za teku}a
odr`avanja u Elektroprivredi Srbije, onda mo-

`emo da vidimo da je pro{le godine tri ili ~etiri
puta bilo manje anga`ovanja kroz finansijske
pokazatelje u odnosu na 2012. godinu. To je
svakako trend koji bi trebalo da se obustavi -
ka`e [kundri}. 

On dodaje da postoji potreba za investicio-
nom potro{njom u elektroenergetskom sektoru
kako u oblasti redovnog servisiranja i odr`ava-
nja sistema tako i u oblasti kapitalnih remonta
postoje}ih kapaciteta, kao {to je na primer Hi-
droelektrana "Zvornik", za koju su obezbe|ena
potrebna sredstva i tokom ove godine bi treba-
lo da po~ne kapitalni remont vredan 70 milio-
na evra. Tako|e, trebalo bi da do|e i do izgrad-
nje novih kapaciteta, kao {to je Reverzibilna hi-
droelektrana "Bistrica", investicija vredna 600
miliona evra, kao i realizacija jednog od najbo-
ljih projekata u okviru me|udr`avnog aran`ma-
na sa Italijom, koji bi trebalo da se zavr{i do
2020. godine. 

- Re~ je o izgradnji hidroelektrana na Ibru,
vredne 350 miliona evra, zatim izgradnja hidro-
elektrana na srednjoj Drini i malih hidroelektra-
na u Srbiji, investicije vredne 700 miliona evra,
{to zna~i da bi bilo dovoljno posla za doma}e
elektroma{inske i gra|evinske kompanije. Ne
treba zaboraviti da kada je re? o izgradnji vetro-
parkova u Srbiji, a o~ekujem da }e u narednih
~etiri do pet godina biti realizovani, ta preduze-
}a tako|e imaju prostora da uposle svoje kapa-
citete, kao i u oblasti dobijanja energije iz geoter-
malnih izvora i biomase - nagla{ava [kundri}.

G. Vlaovi}

6 <<<
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E
lektri~na energija je osnova za nesmetan
`ivot i funkcionisanje stanovni{tva i pri-
vrede. Srbija je u stanju da proizvodi do-
voljno struje za potrebe gra|ana i privre-
de a deo proizvedene elektri~ne energije

i izvozi. Stoga mo`emo da konstatujemo da u Sr-
biji postoji stabilnost i nezavisnost kada je re~ o
snabdevanju potro{a~a strujom, {to ja~a ukupni
polo`aj privrede na{e zemlje - ka`e Aca Marko-
vi}, predsednik Nadzornog odbora Elektropri-
vrede Srbije.

On dodaje da je EPS kao zna~ajan segment
energetskog sektora zemlje obavezan da svake
godine ula`e sredstva u odr`avanje objekata - ter-
mokapaciteta, hidrokapaciteta, rudnika, preno-
sne i distributivne mre`e. 

- Re~ je o zna~ajnim nov~anim sredstvima
koja treba odvojiti za obimne poslove odr`ava-
nja. Iz toga proizilazi zaklju~ak da postoje uslovi
za anga`ovanje srpskih preduze}a na tim poslo-
vima, i kad to ka`em prvenstveno mislim na fir-
me iz oblasti elektroma{inogradnje. Na taj na~in
se stvara prilika da preduze}a koja se bave elek-
troma{inogradnjom, ali i drugi na{i poslovni part-
neri iz zemlje, zaposle svoje kapacitete. Na{a
obaveza kao preduze}a je da odr`avamo i ula`e-
mo u svoje proizvodne objekte kako bi oni iz go-
dine u godinu mogli da ostvaruju predvi|ene re-
zultate, a upravo su srpske firme iz oblasti elek-
troma{inogradnje te koje treba da budu anga`o-
vane na tim poslovima - isti~e na{ sagovornik. 

Prema njegovim re~ima ekonomija funkcio-
ni{e na takav na~in da veliki sistemi obezbe|uju
posao privrednim granama koje ga opslu`uju. 

- Tu je situacija istovetna kao i u prirodi. Pri-
mera radi, kada se kit hrani, zahvaljuju}i tom pro-
cesu nahrani se istovremeno i hiljadu riba koje se
nalaze u njegovoj blizini. Isto tako, kada veliki si-
stem investira u odr`avanje ili izgradnju svojih
objekata, veliki broj i malih i srednjih preduze}a
mo`e da obavlja posao za taj veliki sistem na
obostrano zadovoljstvo - isti~e Markovi}. 

Predsednik Nadzornog odbora EPS-a isti~e
da to preduze}e i njegovi stru~njaci nisu spavali
u prethodnih 12 godina i da su postignuti zna-
~ajni rezultati u odr`avanju i obnavljanju proiz-
vodnih i drugih postrojenja. 

- Mi smo u na{im postoje}im kapacitetima u
Obrenovcu i Kostolcu podigli nivo energetske
efikasnosti, vr{ili smo remonte na{ih hidroelek-
trana. U poslednjih nekoliko godina podigli smo
proizvodnju blokova u termoelektranama za bli-

zu {est do sedam milijardi kilovat ~asova. To je
kao da smo izgradili jedan blok snage 700 do
800 megavata. Na{i blokovi u termoelektranama
spadaju u red efikasnijih, i oni su na nivou blo-
kova u termoelektranama razvijenih zemalja, od-
nosno zemalja Evropske unije. Primera radi, po-
strojenja EPS-a na tom planu stoje mnogo bolje
nego sli~na postrojenja u ^e{koj sa kojom nas
naj~e{}e porede. Me|utim, u praksi je stvar sa-
svim druga~ija, jer smo mi na tom planu bolji od
^e{ke - navodi Markovi}. 

Kada je re~ o hidrokapacitetima, Markovi}
ka`e da je zavr{ena revitalizacija sva ~etiri bloka
u "Bajinoj Ba{ti" i da se zavr{ava revitalizacija
drugog bloka u \erdapu, planira se revitalizaci-
ja "Limskih elektrana" i sve to po njegovom mi-
{ljenju predstavlja veliki pomak. 

- Elektroprivreda Srbije je spremna i za no-
ve investicije. Tako bi ove godine trebalo da kre-
ne izgradnja novog bloka snage 350 megavata u
Kostolcu i da podignemo proizvodnju na kopu
"Drmno" sa devet na 12 miliona tona uglja. Do-
govori sa partnerima su pri kraju i trebalo bi da
krene izgradnja reverzibilne hidroelektrane Bi-
strica - ka`e Markovi}. 

Na{ sagovornik isti~e da bi u Srbiji trebalo
voditi ra~una o dru{tvenoj odgovornosti, i da bi
u tom smislu trebalo izna}i na~ine za upo{ljava-
nje kapaciteta doma}ih preduze}a iz oblasti
elektroma{inogradnje. 

7>>>

ELEKTROPRIVREDA SRBIJE

ACA MARKOVI], predsednik Nadzornog odbora Elektroprivrede Srbije

EPS MO@E DA UPOSLI SRPSKU
ELEKTROMA[INOGRADNJU

>>>

EPS planira da ove godine u
odr`avanje postrojenja ulo`i
230 miliona evra, u investicije
iz stranih kredita 450 miliona
evra oko 20 miliona iz donacija 
Za{to dr`ava daje subvencije
za zapo{ljavanje stranim 
firmama a ne i doma}im 
Za{to {kolujemo in`enjere,
ekonomiste i pravnike ako 
ne mogu da na|u posao 
i unaprede na{u ekonomiju
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- U tom smislu se vode razgovori koji }e po-
sebno biti intenzivirani na savetovanju energeti-
~ara na Zlatiboru. Va`no je naglasiti da jedno ta-
kvo savetovanje mo`e da otvori raspravu i o kon-
kretnom problemu a da bi se taj problem i re{io
potrebno je dodatno anga`ovanje drugih fakto-
ra. Kada govorimo o srpskoj elektroma{inograd-
nji mora se znati da je re~ o grani koja ima 8.000
do 10.000 zaposlenih i na{a odgovornost je da
u~inimo sve {to je u na{oj mo}i kako bi ta pred-
uze}a iskoristila sve svoje kapacitete. Odgovor-
no izjavljujem da ta preduze}a mogu da rade i
stru~no i kvalitetno kao i partneri van na{e ze-
mlje. Ono {to je najva`nije, ta preduze}a mogu
da ponude konkurentniju odnosno ni`u cenu za
svoje radove od onih iz inostranstva a to je sva-
kako faktor na koji se mora ozbiljno gledati u
poslovnom svetu. Sa stanovi{ta EPS-a, nama se
isplati da anga`ujemo upravo preduze}a iz Srbi-
je iz oblasti elektroma{inogradnje. Naime, EPS-
u se isplati da radnici preduze}a koja su radila
remonte ili izvela kapitalne projekte na na{im
postrojenjima nakon toga u~estvuju i u odr`ava-
nju istih, kao {to nam se isplati i da cena posla
bude ni`a, a to je upravo ono {to nude doma}e
firme iz oblasti elektroma{inogradnje. EPS pla-
nira da u ovoj godini u odr`avanje postrojenja
ulo`i oko 230 miliona evra. Tako|e, ove godine
je planirano da se oko 450 miliona evra ulo`i u
investicije kroz strane kredite i dvadesetak mili-
ona evra iz donacija. Dakle, s obzirom na to po-
stoji velika mogu}nost za anga`ovanje doma}e
elektroma{inogradnje na poslovima koje plani-
ra EPS - navodi na{ sagovornik. 

On dodaje da pred Vladom Srbije, Ministar-
stvom energetike i Elektroprivredom Srbije sto-
ji velika odgovornost da se stvore pravni uslovi
da na{e firme iz elektroma{inogradnje dobijaju
poslove koje su sposobne da obave, odnosno da
se izbore za njih ravnopravno u~estvuju}i u tom
procesu sa konkurencijom iz inostranstva. 

- Srbiju nije mimoi{la svetska kriza U takvim
uslovima upravo na dr`avnim organima le`i naj-
ve}a odgovornost kada je re~ o upravljanju eko-
nomijom. Piter Draker, najve}i teoreti~ar me-
nad`menta u 20 veku, u svojoj knjizi "Upravlja-
nje za budu}nost" pre petnaestak godina pisao
je da }e u narednih 25 godina ekonomija pred-

stavljati najve}i izazov za vlade dr`ave. Da je bio
u pravu dokazala je upravo kriza ameri~kog ban-
karskog sistema i reakcija i intervencija vlasti te
zemlje po tom pitanju. Dakle, i na{a Vlada }e
imati priliku da poka`e {ta mo`e da pru`i na pla-
nu upravljanja ekonomijom Srbije, {to i ve} sa-
da pokazuje. Treba objektivno sagledati stvari i
konstatovati da nema idealnog tr`i{ta. Odnosno,
u praksi ne postoji nikakva "nevidljiva ruka" ko-
ja omogu}ava funkcionisanje ekonomije. To po-
stoji samo u teoriji, ali u praksi ne. Zbog svega
toga i postoji odgovornost dr`ave da u kriznoj si-
tuaciji stvori poslovni ambijent Dakle, na tom
planu na{a dr`ava ne treba da uradi ni{ta manje
od onoga {to su ve} uradile vlade ekonomski raz-
vijenih zemalja, i u tom smislu u prvom planu
treba voditi ra~una o preduze}ima iz na{e zemlje
- smatra Markovi}. 

On isti~e da zaslu`uje pa`nju stav ~lanica
Poslovnog udru`enja "Elektroma{inogradnja"
da bi doma}a preduze}a trebalo da dobijaju nov-
~ani stimulans za zapo{ljavanje radne snage kao
{to je slu~aj sa stranim firmama u Srbiji. 

- Nama su nadle`ni u "Elektroma{inograd-
nji" postavili pitanje da ako dr`ava stranim fir-
mama daje pare za otvaranje radnih mesta, za-
{to ih ne daje i doma}im preduze}ima. Oni su
postavili i veoma korektno pitanje, za{to dr`ava
ne pomogne da sa~uvamo radna mesta. Mnogo
je jeftiniji sa~uvati radna mesta nego otvarati no-
va. Sasvim je sigurno da tim na{im preduze}ima
treba iza}i u susret. Ja to ne gledam kao nekakvu
pomo} njima, ve} kao pomo} na{oj ekonomiji i
dru{tvu. - isti~e Markovi}. 

On dodaje da u narednom periodu Zakon o
javnim nabavkama treba prilagoditi uslovima ko-
ji postoje u Srbiji i da postoji spremnost da se ta-
kve korekcije zaista i sprovedu. 

- Na taj na~in bi se na{oj privredi omogu}ilo
lak{e da di{e. Drugim re~ima nadle`ni u EPS-u
imaju odgovornost, i trebalo bi da konkurse koje
raspisuju za dobijanje poslova prilagode mogu}no-
stima na{e privrede. Srpska elektroma{inogradnja
se konkretno dokazala kao uspe{na na najslo`eni-
jim poslovima i u Obrenovcu i u Kostolcu. Zato
treba stvoriti mogu}nosti da srpska elektroma{ino-
gradnja pod ravnopravnim uslovima konkuri{e za
dobijanje poslova i da ta preduze}a ne budu anga-
`ovana samo ad-hok ve} da imaju kontinuitet u do-
bijanju poslova - smatra Aca Markovi}. 

On isti~e da danas postoji globalno tr`i{te
na kome za novac mo`e sve da se kupi. 

- Me|utim, da bi Srbija razvijala svoju eko-
nomiju, a pre svega energetiku, potrebno je da
se po{tuju doma}u resursi. Za{to {kolujemo in-
`enjere, ekonomiste i pravnike ako ne mogu da
na|u posao i unaprede na{u ekonomiju. Prime-
ra radi, kineska privreda se u poslednjih trideset
godina razvija zahvaljuju}i potencijalu doma}ih
kadrova. Trenutno se u Kini {koluje 3,6 miliona
in`enjera {to svakako predstavlja veliki benefit
za tu zemlju. Veoma je va`no da Srbija omogu-
}i radnicima iz elektroma{inskih firmi da rade
na poslovima u zemlji, jer kada ti radnici dobija-
ju licencu da rade u inostranstvu prvo pitanje ko-
je im postave poslodavci je kakvo iskustvo ima-
ju, odnosno na kakvim si poslovima radili u svo-
joj zemlji - navodi Markovi}. 

On isti~e da je optimista kad je re~ o budu}-
nosti sektora elektroma{inske industrije u Srbiji. 

- Istorija ljudskog dru{tva je istorija progre-
sa. Krize u razvoju ljudskog dru{tva su normal-
na ali prolazna stvar. Stoga u potpunosti veru-
jem u potencijale i znanje ljudi koji rade u elek-
troma{inskoj industriji Srbije - zaklju~uje na{ sa-
govornik. G. Vlaovi}

ELEKTROPRIVREDA SRBIJE

8 <<<
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- Podr`avam udru`ivanje u PU "Elektro-
ma{inogradnja". Ta preduze}a su pravilno
procenila da je sasvim razlo`no i opravdano
da se udru`e i svoje aktivnosti objedine u okvi-
ru jednog takvog udru`enja. Svako pravljenje
ve}eg sistema koji ima ekonomski motiv je sa-
svim opravdano. Samim tim apsolutno podr-
`avam nastojanja firmi udru`enih u PU "Elek-
troma{inogradnja" jer su ta nastojanja obrazlo-
`ena tehni~kim mogu}nostima za realizaciju
projekata i ekonomskim razlozima da za to {to
mogu da urade mogu da naplate svoj rad - ka-
`e Aca Markovi}.

Podr{ka
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E
nergetika je danas klju~ni ~inilac politi~-
kog, ekonomskog i dru{tvenog razvoja
savremenog sveta. Za stru~njake koji
procenjuju stepen razvoja nekog dru{tve-
nog ili dr`avnog entiteta ~esto je dovolj-

no da se upoznaju sa samo tri indikatora i da
steknu dosta jasnu sliku o njemu. Prvi je - godi-
{nja proizvodnja energije po stanovniku. Drugi
je - godi{nja potro{nja energije po stanovniku, i
tre}i - godi{nja potro{nja energije po ostvarenom
bruto proizvodu. Prvi indikator ukazuje na raz-
vojni potencijal, drugi na standard ̀ ivljenja i tre-
}i na energetsku pismenost stanovni{tva, kvali-
tet proizvodnih tehnologija, na kvalitet upravlja-
nja datim entitetom i na stepen uspostavljenih
demokratskih prava i politi~ke kulture dru{tve-
ne zajednice. Na`alost, Srbija ve} dugo ne mo`e
da se ponosi ni sa jednim od ovih indikatora - ka-
`e Milun J. Babi}, predsednik Organizaciono-
programskog odbora me|unarodnog savetova-
nja "Energetika 2014".

On isti~e da je na{a dru{tvena zajednica po-
malo zaboravila na slavne dane gradnje zna~ajnih
energetskih i industrijskih kapaciteta. Babi} nagla-
{ava da su razbijanjem SFRJ nau~ni i razvojni po-
tencijali u oblasti energetike i industrije segmenti-
rani u skladu sa nivoom razvojnih znanja i sa
shvatanjima tada{njih politi~kih elita, {to se odra-
zilo i na gradnju velikih energetskih objekata. 

- Od tada mi krpimo i kr~mimo izgra|ene
energetske resurse. Iako se u poslednjih nekoli-
ko godina pristupilo planiranju i po~etku izgrad-
nje novih objekata, velikih kapaciteta koji }e na
du`i rok obezbediti energetsku sigurnost Srbije,
ne}e biti dok se, bar u sferi energetike, ponovo
ne pove`u razvojni interesi dr`ava nastalih ras-
padom SFRJ. Na nau~nim skupovima u ovoj te-
matici se sve ~e{}e pri~a - ka`e Babi}. 

Na{ sagovornik dodaje da bez obzira {to u
razvojnom smislu ljudska zajednica po~inje da
dobija atribute "mega bi}a", koje je sada u kvazi-
biolo{kom smislu na stadijumu "volvoksa", sva-
ki dru{tveni ili dr`avni entitet mora da ima jasnu
strategiju i mehanizme i za samostalan, i za za-
jedni~ki energetski razvoj.

- [ta mislite, na {ta bi li~ila Srbija u toku i na-
kon NATO bombardovanja da tada nije bilo na-
{e elektroma{inogradnje i pa`ljivo {kolovanih
stru~njaka koji su radili u EPS-u, NIS-u, fakulte-
tima i institutima, te da nije bilo stru~nih i pro-
izvodnih kapaciteta u oblasti elektroma{inograd-
nje? Nije slu~ajna ona narodna: "Tu|a ruka
svrab ne ~e{e" - isti~e Babi}. 

On obja{njava da na sre}u, u preduze}ima
koja se bave elektroma{inogradnjom nova polit-
biznis klasa, poznata u narodu kao menad`eri
tipa "ma{na-ta{na", nije u toj oblasti videla mo-
gu}nost za brzu i laku zaradu, pa svoje "svevide-
}e o~i i mo}i" nisu ni usmeravali u njenom prav-
cu. To je elektroma{inogradnji omogu}ilo da
"prezimi" tranzicionu propast i da sa~uva svoje
kadrovske i proizvodne potencijale, ali i da po~-
ne da ih unapre|uje. Tvrd hleb sa "devet kora"
koji peku i jedu zaposleni u toj oblasti ih je, za-
sad, spasao. 

- Da bi dr`ava pomogla tom sektoru, treba
da omogu}i da zaposleni u elektroma{inograd-
nji imaju bar isti tretman pri ugovaranjima grad-
nje novih objekata kao i preduze}a koja dolaze
iz sveta na krilima me|unarodnih razvojnih kre-
dita. Da ne insinuiram, verovatno samo zbog ̀ e-
lje da budu u inostranstvu do`ivljeni kao savre-
meni, svetski orijentisani ljudi, odgovorni iz Sr-
bije su nametali tenderske uslove koje na{a pred-
uze}a ne mogu da ispune. Poslove su dobijale
inokorporacije, koje su, potom, po bagatelnim
cenama podugovarale dobijene poslove sa na-
{im preduze}ima. Takva praksa mora odmah da
prestane, ako Srbija stvarno ̀ eli da isko~i iz raz-
vojne dubodoline u kojoj se sada nalazi i da tren-
dove pada zaposlenosti preokrene u `eljenom
smeru - ka`e Babi}.

Na{ sagovornik isti~e da nikad nije sa simpa-
tijama gledao na "dodeljivanje nov~anih sredsta-
va za otvaranje novih radnih mesta". 

- Jednom mi je jedan poznati nema~ki pri-
vrednik na tu temu rekao da je takva praksa us-
postavljena radi razvoja tzv. "~ergarskog" poslo-
vanja raznih preduze}a iz sveta. To je ono: vi-
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ENERGETIKA 2014

Vreme velike dezintegracije 
u svim sferama `ivota, 
koja karakteri{e prostor 
biv{e SFRJ, vi{egodi{nje
udru`ivanje desetak 
preduze}a u oblasti 
elektroma{inogradnje 
najpre u konzorcijum 
a potom i u poslovno 
udru`enje, jasno pokazuju
srpskom dru{tvu u kakvom
postupanju treba tra`iti 
{ansu za opstanak i za razvoj

MILUN J. BABI], predsednik Organizaciono-programskog odbora 
me|unarodnog savetovanja „Energetika 2014“

Sna`na elektroma{inska 
industrija garant 
energetskog razvoja

Pomalo su zaboravljeni 
slavni dani gradnje zna~ajnih
energetskih i industrijskih 
postrojenja 
Sre}na okolnost je 
{to preduze}a iz 
elektroma{inogradnje 
nisu bila zanimljiva za 
"ma{na - ta{na" biznismene,
to ih je sa~uvalo od 
tranzicione propasti

>>>

Foto: Aleksandar Dimitrijevi}
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ENERGETIKA 2014

dim zelenu livadu pored vode i obe}avaju}eg
naseljenog mesta, na njoj razapnem ~ergu, ko-
nji mi opasu travu, ja sa me~kom Bo`anom ob-
igram ulice i trgove, pokupim {to je mogu}e po-
kupiti i idem na novu zelenu livadu. Mada sam
i sam to znao, on mi je rekao da nema~ki dr`av-
nici i privrednici imaju druga~iji, tj. dugoro~ni
pristup, i ja se zala`em za taj nema~ki model.
Mislim da se na{oj elektroma{inogradnji bolje
mo`e pomo}i, ako joj se omogu}e poslovi u ze-
mlji, da bi sa ste~enim referencama mogla sna-
`nije i profitabilnije da nastupa u inostranstvu -
nagla{ava Babi}. 

Na pitanje da li na{im firmama koje se bave
elektroma{inogradnjom dr`ava treba da omogu-
}i da pod konkurentnim uslovima dobiju poslo-
ve koji }e omogu}iti da zadr`e radna mesta,
otvore nova, i da li bi dr`ava i dru{tvo imali ko-
risti od toga, Babi} odgovara potvrdno. 

- Ali da jo{ dodam, pristup koji sugeri{e po-
stavljeno pitanje omogu}io bi postepeno zaokre-
tanje prema proizvodnji, razvoju stru~njaka i po-
mogao bi u zaustavljanju pogubnog odliva mla-
dih {kolovanih ljudi iz Srbije. U realnom sekto-
ru kao {to je elektroma{inogradnja, ne prolaze
op{te pri~e i pametovanja koja su postala sastav-
ni deo politi~kog, ekonomskog i edeukacijskog
folklora u dru{tvu i na mnogim {kolama i fakul-
tetima. U ovom sektoru, sli~no kao u staroj Spar-
ti, va`i pravilo: „Ostvari konkretan i kvalitetan
razvojni rezultat od koga preduze}e mo`e da `i-
vi, ili napu{taj bojno polje!“. Jer, savremena raz-
vojna utakmica je pravo boji{te na kome uspeva-

ju samo oni koji su stru~ni, brzi, lako se prilago-
|avaju okru`enju, po{tuju svoju i tu|u kulturu i,
najva`nije, ostvaruju kvalitetne rezultate - nagla-
{ava Babi}. 

On dodaje da u vreme velike dezintegracije u
svim sferama ̀ ivota, koja karakteri{e prostor biv-
{e SFRJ, vi{egodi{nje udru`ivanje desetak pred-
uze}a u oblasti elektroma{inogradnje najpre u
konzorcijum a potom i u poslovno udru`enje, ja-
sno pokazuju srpskom dru{tvu u kakvom postu-
panju treba tra`iti {ansu za opstanak i za razvoj. 

- ^injenice da preduze}a Poslovnog udru`e-
nja "Elektroma{inogradnja", iako nisu bila, niti
su sada, miljenici dr`ave i politi~ara, zapo{ljava-
ju oko 10.000 radnika, da ispla}uju plate i da
osvajaju poslove u inostranstvu i po neki u ze-
mlji, govori da te ~lanice nisu obolele od autar-
hije i samodovoljnosti i pokazuju da je nekartel-
sko udru`ivanje, povezivanje i zajedni~ki nastup
razvojna {ansa Srbije. I pored te{kih uslova u ko-
jima posluje, PU "Elektroma{inogradnja" nalazi
na~ina da stipendira studente na fakultetima ko-
ji proizvode dobre stru~njake, organizuje stu-
dentske radionice i takmi~enja u razvoju istra`i-

va~ko-razvojnih akademskih projekata, pru`a
platforme istra`iva~ima za istra`ivanja i u~e{}e
u me|unarodnim nau~noistra`iva~kim projekti-
ma itd. - navodi Babi}.

Na{ sagovornik isti~e da treba oti}i u termoe-
lektrane "Nikola Tesla" i videti {ta su pre nekoli-
ko godina stru~njaci i radnici tog javnog preduze-
}a, ~lanica PU "Elektroma{inogradnja" i doma}e
nauke napravili za energetsku stabilnost i bezbed-
nost zemlje. I kako ogromna elektronska i elektro-
ma{inska postrojenja, koja su, od projekta, preko
prate}ih infrastrukturnih softverskih alata, sve sa
izvo|enjem i pu{tanjem u rad - delo doma}ih ru-
ku, i kako precizno upravljaju hiljadama megava-
ta nabrekle toplotne i elektri~ne snage. A sve uz
po{tovanje najstro`ih zahteva koji se odnose na
efikasno energetsko funkcionisanje bezbroj sklo-
pova, agregata i slo`enih energetskih procesa. 

- Ne znam da je iko nakon posete ovim, ali i
drugim postrojenjima koja su izgradile ~lanice
PU "Elektroma{inogradnja" oti{ao bez ose}anja
ponosa {to pripada narodu ~iji su stru~njaci ka-
dri da tako ne{to naprave - ka`e Babi}. 

G. Vlaovi}

10 <<<

- Ako bude dovoljno mudrosti, stru~nosti i ose}aja za razvoj kod nadle`nih dr`avnih organa, u
elektroprivredi, naftno-gasnom sektoru i komunalnoj energetici, u sektoru elektroma{inogradnje bi
relativno brzo izrasle nove mladice, pa potom i plodovi. Promi{ljena ulaganja u toj oblasti su najkra-
}i put za izlazak srpske privrede iz neperspektivne baru{tine u kojoj se na{la. Ono od ~ega ja, a i
mnoge moje kolege, strepimo je da doma}i politikanti kojim slu~ajem ne po~nu nepromi{ljeno da
"okopavaju" i "navodnjavaju" duboke, i jo{ uvek, sna`ne korene tog sektora. Vi{e puta smo do sa-
da videli kakve posledice ostavljaju nestru~na i bahata "okopavanja", "navodnjavanja", a posebno
"odvodnjavanja" - zaklju~uje Babi}.

Okopavanje, navodnjavanje...

>>>
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K
ada se pomene energetika kao privred-
na grana, ne samo Srbije ve} bilo koje
dr`ave, podrazumeva se da je ona uslov
stabilnosti i razvoja privrede uop{te.
Energetika je uvek bila pokreta~ svega,

a pogotovu u 21. veku sa sada{njim dostignutim
tehnolo{kim nivoom. Nezamislivo je bilo {ta u
privredim aktivnostima pokrenuti, a da prethod-
no nije obezbe|en neki od energetskih resursa -
ka`e Slobodan Petrovi} savetnik za energetiku
predsednika Privredne komore Srbije.

Prema njegovim re~ima, podatak da ve} sko-
ro 30 godina u Srbiji nije izgra|eno nijedno ve-
liko elektroenergetsko proizvodno postrojenje je
zabrinjavaju}i.

- Krajem osamdesetih godina pro{log veka
jo{ uvek je bilo kapitalnih investicija u realizaci-
ji, a poslednji novi agregat u hidroelektrani "\er-
dap 2" pu{ten je davne 1992. godine. Svima je
poznato kroz {ta smo pro{li i kroz {ta jo{ prola-
zimo poslednje dve i po decenije. Posle takozva-
nih demokratskih promena, a to je bilo skoro
pre petnaest godina, ulagano je kroz razli~ite vi-
dove donacija i "povoljnih kreditnih linija"
evropskih razvojnih banaka, u revitalizaciju po-
stoje}ih elektroenergetskih objekata koji su ve}
bili pri kraju amortizacionog veka. Time im je
produ`en eksploatacioni vek, pove}ana efika-
snost , a i instalisane snage. Me|utim, krajem
pro{le godine nadle`no ministarstvo, odnosno
ministarka energetike Zorana Mihajlovi}, obelo-
danila je da je sa jednom velikom kineskom
kompanijom potpisan ugovor o gradnji novog
termobloka u Termoelektrani "Kostolac" od 350
megavata, koji bi trebalo da u|e u eksploataciju
za oko pet godina. To je bila velika, zna~ajna i
lepa vest - nagla{ava Petrovi}. 

Ipak, na{ sagovornik upozorava da do kraja de-
cenije, odnosno posle 2018. godine, zbog dotraja-
losti i neefikasnosti iz eksploatacije treba da iza|e
odre|eni broj termokapaciteta. Prema razvojnim
planovima nedostaju}a snaga, do dvadesetih godi-
na ovog veka, je oko 1.500 MW, navodi Petrovi}. 

Komentari{u}i zna~aj i polo`aj elektroma{i-
nogradnje kao grane u Srbiji Petrovi} ka`e da je
ona, kao i cela privreda, pro{la kroz tranzicione
procese i ve} je postala ~inilac od respekta u pri-
vrednom ambijentu Srbije. Prema njegovom mi-
{ljenju ona ima osnova za dalji napredak i razvoj
ako u budu}im investicionim zahvatima bude
imala ravnopravan tretman sa firmama iz razvije-
nog sveta, koje su proteklih godina ovog veka
uglavnom bile nosioci svih zna~ajnijih investicija. 

- Glavni uslov za razvoj, a time i pro{irenje po-
slovanja u bilo kojoj privrednoj grani je puna zapo-
slenost postoje}ih kapaciteta i na vidiku realni pla-
novi za nove i kapitalne poslove. [to se ti~e elektro-
ma{inogradnje, njen glavni zamajac razvoja je
Elektroprivreda Srbije koja u dana{njim vremeni-
ma jedina ima investicione aktivnosti. U takvim
uslovima dr`ava mora da stvara zakonodavni am-
bijent koji }e biti, prosto re~eno, ‘naklonjen’ doma-
}oj privredi, a ne kao {to je poslednje decenije bila
praksa, da glavni nosioci velikih poslova budu stra-
ne kompanije. Nudili smo i davali stranim investi-
torima i po 10.000 evra za svako novootvoreno
radno mesto. Za{to takve beneficije nisu mogli da
koriste i doma}i privredni subjekti - pita Petrovi}. 

On isti~e da je snaga dr`ave ogledalo razvi-
jene i sna`ne privrede. Odnosno, ka`e Petrovi},
celokupna dru{tvena zajednica najvi{e dobija ka-
da je privreda zaposlena i stvara profit. 

Privredna komora Srbije

11>>>

SLOBODAN PETROVI], savetnik za energetiku 
predsednika Privredne komore Srbije

Energetika je 
pokreta~ svega

Mi smo na{e tr`i{te totalno
otvorili i omogu}ili da 
privrede visokorazvijenih 
zemalja u potpunosti 
preuzmu skoro sve 
investicione aktivnosti ne 
{tite}i svoje rovite i tek 
restrukturirane privredne 
~inioce. ^ak smo dozvolili da
kod takozvanih „povoljnih
kredita“ pravila igre diktiraju
strane banke pod ~ijim 
uslovima poslove, po 
nepisanom pravilu, isklju~ivo
dobijaju domcilne firme. 
Pod takvim uslovima, to 
nisu povoljne kreditne linije

>>>
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Na pitanje kako vidi polo`aj srpske elek-
troma{inske industrije u narednom periodu,
Slobodan Petrovi} odgovara da je po prirodi
optimista. "Dosada{nja Vlada je uo~ila gre{ke
prethodnog perioda i otpo~ela je da stvara za-
konodavni ambijent koji pogoduje srpskoj ro-
vitoj privredi. Od postizborne vlade se o~eku-
je kontinuitet i jo{ dosledniji nastavak obnavlja-
nja, razvoja i stvaranja jo{ povoljnijeg ambijen-
ta za privre|ivanje. U takvim uslovima treba
o~ekivati uspe{nije poslovanje elektroener-
getskog sektora i neminovne kapitalne inve-
sticije, a samim tim i mnogo vi{e posla za srp-
sku elektroma{insku industriju, njen ubrzaniji
razvoj i prosperitet", zaklju~uje Petrovi}.

O~ekivanja

Privredna komora Srbije

- Mi smo na{e tr`i{te totalno otvorili i omogu-
}ili da privrede visokorazvijenih zemalja u potpu-
nosti preuzmu skoro sve investicione aktivnosti
ne {tite}i svoje rovite i tek restrukturirane privred-
ne ~inioce. ^ak smo dozvolili da kod takozvanih
„povoljnih kredita“ pravila igre diktiraju strane
banke pod ~ijim uslovima poslove, po nepisanom
pravilu, isklju~ivo dobijaju domcilne firme. Pod
takvim uslovima, to nisu povoljne kreditne linije.
Sve te kredite mi }emo mukotrpno vra}ati, a na{i
privredni subjekti }e propadati, ili u najboljem slu-
~aju tavoriti. Prioritetni zadatak svake ozbiljne dr-
`ave je da stvori ambijent u kome }e doma}e fir-
me uspe{no privre|ivati, razvijati se i samim tim
otvarati nova radna mesta na dobrobit sveukupne
dru{tvene zajednice - isti~e Petrovi}. 

Prema njegovim re~ima, na{i restrukturirani
i nedovoljno sna`ni privredni subjekti te{ko mo-
gu u stvorenim uslovima da se ravnopravno no-
se sa stranim firmama. 

- Svako udru`ivanje pove}ava snagu i konku-
rentnost. Novostvoreno PU „Elektroma{ino-
gradnja“, koje je u ovaj oblik preraslo iz prvobit-
no, pre vi{e godina, formiranog konzorcijuma,
predstavlja respektabilan ~inilac na na{im pro-
storima za najslo`enije poslove u elektroenerge-
tici, odnosno jak i ~vrst oslonac Elektroprivredi
Srbije za sve vrste aktivnosti koje omogu}avaju
stabilan i pouzdan rad elektroenergetskog siste-
ma. Budu}e kapitalne investicije treba jo{ vi{e da
potvrde opravdanost njegovog postojanja, omo-
gu}e vi{i nivo poslovanja pojedina~nih subjeka-
ta i njihov neminovni prosperitet. Ovako formi-
rani u potpunosti mogu da budu ravnopravni sa
stranom konkurencijom - smatra Petrovi}. 

Na{ sagovornik isti~e da je energetika pokre-
ta~ i osnovni oslonac privrede svake dr`ave. Nje-
na stabilnost i blagovremeni razvoj su garant
uspe{nosti privrede uop{te. 

- U na{im uslovima elektroenergetika je po-
sebno va`na jer ona obezbe|uje elektri~nu ener-
giju kao potpuno doma}i resurs. Samim tim, po-
stojanje i razvoj elektroma{inske industrije pred-
stavlja jedan od najzna~ajnijih ~inilaca bezbed-
nosti i stabilnosti zemlje - zaklju~uje Petrovi}. 

G. Vlaovi}
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I
MP Automatika u{ao je u etapu intenzivnog
razvoja kroz primenu znanja tokom velikih re-
vitalizacija elektroenergetskih postrojenja po-
sle 2000. godine. Sa velikim uspehom IMP
Automatika razvio je i ugradio sopstveni DCS

(Digital Control System) sistem vo|enja i upra-
vljanja procesom proizvodnje struje u termoelek-
tranama i hidroelektranama, koje je do tada radi-
lo samo nekoliko kompanija u svetu. Sa svakim
novim poslom i rezultatima koji su bili na nivou
svetskih ku}a iz te oblasti, ja~alo je poverenje elek-
troprivrede u mo} doma}eg znanja i rasla svest o
prednostima koje pru`a anga`ovanje doma}ih fir-
mi. Kratkoro~ne i egzaktne prednosti bile su ni`e
cene i stalna dostupnost vrhunskih stru~njaka to-
kom rada i odr`avanja sistema. Dugoro~no, elek-
troprivreda Srbije dobila je sigurnost jer mo`e da
se osloni na doma}e resurse, a na{i mladi stru~nja-
ci iz in`enjerskih oblasti dobili su motiv da ostanu
ovde i iskoriste {ansu da znanje primenjuju i raz-
vijaju kroz ozbiljne i slo`ene projekte u Srbiji.     

- Najvi{e poslujemo i najve}i prihod ostvaru-
jemo u oblasti elektroprivrede. Preko 80 odsto
sistema automatskog upravljanja u EPS-u razvio
je, proizveo i odr`ava IMP Automatika, bilo da
je re~ o postrojenjima proizvodnje, ili prenosa
dalekovodima visokog napona do distributera i
distribucije na nivou gradova.  Pored elektropri-
vrede, Automatika je anga`ovana i u oblasti sa-
obra}aja, vodoprivrede, komunalnih delatnosti.
U saobra}aju, veliki uspeh na{i stru~njaci posti-
gli su kroz modernizaciju sistema za naplatu pu-
tarine, koji objedinjuje naplatu gotovim novcem,
elektronskim putem i kreditnim karticama, pri
~emu su osnovne novine bile uvo|enje elektron-
ske naplate i sistema za prepoznavanje registar-
skih tablica koji spre~ava zloupotrebe. U najkra-
}em: na{i sistemi automatskog upravljanja ugra-
|eni su na mnogim mestima i u mnogim oblasti-
ma gde je bilo potrebno da se smanji ljudski rad
i mogu}nost gre{ke, a pove}a brzina, efikasnost
i preciznost, ali elektroprivreda je po slo`enosti
znanja koje zahteva, obimu radova i mogu}no-
stima koje pru`a bila i ostala na{ prioritet - ka`e
Milenko Nikoli}, direktor IMP Automatika.

Neki od velikih projekata elektroprivrede na
kojima je Automatika anga`ovana odnose se na

automatizaciju sistema upravljanja u okviru re-
vitalizacije hidroelektrana. 

- Trenutno radimo na automatizaciji hidroa-
gregata u na{oj najve}oj hidroelektrani \erdap
1. Projekat traje {est godina, a radi se jedan agre-
gat godi{nje. Upravo smo zavr{ili sistem upra-
vljanja na ~etiri agregata u Hidroelektrani Baji-
na Ba{ta. O~ekujemo da }emo ovih dana sklopi-
ti ugovor o revitalizaciji ~etiri proizvodne jedini-
ce Hidroelektrane Zvorniik. Na`alost, taj proje-
kat nije dobio na{ konzorcijum, PU  Ma{ino-
gradnja, ~ije su sve ~lanice u~estvovale u ponu-
di na tenderu. Mi }emo svoj deo posla raditi u
okviru tima strane firme Fojt - ka`e Nikoli}, i do-
daje da Automatika radi i na Vlasinskim hidroe-
lektranama, kao i na sistemu turbinske regulaci-
je u Termoelektrani-toplani Novi Sad. 

Kada je re~ o sistemu prenosa elektri~ne
energije, glavni projekat je Nacionalni centar
Elektromre`a Srbije, iz kog se nadzire rad cele
prenosne mre`e u zemlji i gde Institut ima „re-
zervni centar“ za nadzor oko sto trafostanica

- U Centar sti`u sve informacije, a sistem za
par sekundi mo`e da pru`i sve podatke – na pri-
mer, o eventualnim kvarovima. Po{to se radi o
veoma kompleksnom sistemu koji ne sme da sta-
ne, neophodno je da postoje glavni i rezervni si-
stem. Glavni sistem je donacija koju je isporu~i-
la strana kompanija, dok je rezervni sistem na{
proizvod. Na njemu sada radimo obnavljanje
softvera i hardvera, jer se informacione tehnolo-
gije veoma brzo razvijaju i ve} za godinu dana
zastarevaju. Tako|e, trenutno zamenjujemo i si-
stem nadzora u Nacionalnom centru - obja{nja-
va Nikoli} i dodaje da Automatika uporedo radi
na desetinama projekata lokalnog i daljinskog
upravljanja.

IMP Automatika je jedinstvena organizacija
u Srbiji koja se samostalno bavi sistemima auto-
matskog vo|enja i upravljanja procesima, i ima
sopstvena re{enja i proizvode. Zbog toga ona
ima svoje jasno definisano mesto kao ~lanica Po-
slovnog udru`enja Ma{inogradnja.

- Veoma je te{ko samostalno dobiti posao u
o{troj konkurenciji zapadnih firmi koje u Srbiju
dolaze po projektu. Strane firme nemaju razvoj-
ne ni proizvodne timove koji se bave odre|enim

oblastima na na~in prilago|en ovim prostorima,
ve} donose svoje proizvode, dovode ekipe koje
odrade posao i odu. Sa druge strane, mi smo tu,
a poslovi nam izmi~u. Zato }emo poku{ati kao
Udru`enje da iza|emo van granica zemlje. S ob-
zirom na to da svaka od ~lanica nudi jedan seg-
ment projekta, svi zajedno imamo potrebne
uslove, od tehni~ko-tehnolo{kih do kadrovskih,
da kompletiramo ponudu kojom bismo nastupa-
li na stranom tr`i{tu - obja{njava Nikoli}, i za-
klju~uje:  

- Zbog te{kih finansijskih uslova i referenci
koji se tra`e na doma}im tenderima, poslove
obi~no dobijaju strane kompanije. One, osim {to
~esto insistiraju na svojim tehnologijama i re{e-
njima, na kraju ipak nas anga`uju kao podizvo-
|a~e, ali mi tada niti dobijamo referencu, niti
smo u poziciji da ponudimo cenu koja }e nam
omogu}iti razvoj. Tako smo na gubitku svi u Sr-
biji, a na dobitku su strane firme.
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- Institu Mihailo Pupin je 90-ih godina imao i do 1.400 zaposlenih, i dok se taj broj na nivou sistema sma-
njivao u Automaticije broj zaposlenih rastao pre svega zbog ulaganja u oblasti energetike. Mi smo kompani-
ja koja je kontinuirano rasla i razvijala se, {to je zadr̀ alo dosta mladih ljudi, uglavnom elektroin`enjera, da ne
napuste zemlju. Nov~ane stimulacije za otvaranje radnih mesta nisu nam potrebne, ali nam je veoma bitno
da dobijamo poslove. Imamo svoju tehnologiju i proizvode, a dr̀ ava, kroz stvaranje ambijenta u kome }e do-
ma}e firme biti ravnopravne, treba odlu~nije da podr̀ i one koji `ele i znaju da rade. Vi{e posla za doma}e
firme je nacionalni interes Srbije, jer donosi dobrobit za sve koji ovde ̀ ive i rade - dodaje Nikoli}.

Zapo{ljavanje mladih

Institut Mihajlo Pupin Automatika

MILENKO NIKOLI], direktor Instituta Mihajlo Pupin Automatika

VI[E POSLA ZA DOMA]E FIRME 
– DOBROBIT ZA SRBIJU

Foto: Miroslav Dragojevi}
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E
nergoprojekt Oprema, jedna od ~lanica
Energoprojekt holdinga, preduze}e je za
in`enjering i izvo|enje investicionih ra-
dova u oblasti elektoenergetike, svih vr-
sta elektroma{inskih instalacija, voda,

ekologije, itd.
Energoprojekt je nastao pre 62 godine, kao

projektantsko preduze}e za potrebe elektroener-
getskog razvoja u Srbiji. Energoprojekt se vreme-
nom deli i pro{iruje svoju delatnost. Kasnije se
deli na deo koji se bavi izvo|enjem kompleksnih
poslova, in`enjeringom, projektovanjem i kon-
saltingom, informati~kim tehnologijama itd, a
tokom godina izrastao je u jedno od vode}ih
preduze}a u tim oblastima u svetu, kao i najve-
}e te vrste u Srbiji.

Preduze}e Energoprojekt Oprema, kao deo
Energoprojekt holdinga, bavi se in`enjeringom
i upravljanja projektima u energetici, slo`enim
instalacijama, preradom vode, ekologijom, infra-
strukturom, telekomunikacijama, kao i dava-
njem tehni~ke, stru~ne i operativne podr{ke u
svim fazama projekta. Zauzima visoku poziciju
na doma}em tr`i{tu u pomenutim oblastima.
Prema re~ima direktora Pavla Toma{evi}a, u~e-

snik u mnogim zna~ajnim elektroenergetskim i
infrastrukturnim projektima, nema. Preduze}e
zapo{ljava preko sto iskusnih in`enjera raznih
profila od kojih je preko polovina sa velikim ino-
stranim iskustvom.

Ipak, on nagla{ava da su prihodi firme naj-
ve}im delom dolazi od projekata koji se rade
u inostranstvu. Oprema je jedno od prvih pred-
uze}a koje je radilo u Evropskoj uniji po{to je
na me|unarodnoj licitaciji dobilo veliki posao
rekonstrukcije i rehabilitacije srednjonaponske

14 <<<

ENERGOPROJEKT OPREMA

PAVLE TOMA[EVI], direktor Energoprojekt Opreme 

ENERGETIKA - 
[ANSA ZA RAZVOJ
SRPSKE PRIVREDE

Nema zna~ajnog elektroenergetskog postrojenja u zemlji 
u kome Energoprojekt sistem nije bio projektant ili izvo|a~ 
Trenutno najve}i deo prihoda poti~e sa inostranog tr`i{ta

- Nekada je struja bila jedna od na{i glav-
nih izvoznih artikala i ne vidim razlog da to ne
bude opet. Treba graditi elektrane, struja je
kvalitetan i vrlo konvertibilan proizvod, uvek
mo`e da se proda po vi{oj ceni od tro{kova.
U Italiji kilovat sat ko{ta 22 evrocenta, u Ma-
|arskoj i Hrvatskoj 15 centi, a u Makedoniji vi-
{e od 10. Kod nas se proizvede za najvi{e pet
evrocenti, a svaka od tih zemalja bi je kupila -
ka`e Pavle Toma{evi}.

Potencijali izvoza struje

OKE-ARO, Nigerija

Izgradnja trafostanice u Boru

Izgradnja trafostanice u Boru
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mre`e u Irskoj. Danas ova firma ima ugovore,
{to sopstvene {to kroz svoje me{ovite kompa-
nije, vredne oko 250 miliona evra, njihova re-
alizacija je u toku, a najvi{e poslova ugovara u
Africi.

- Trenutno najvi{e radimo u dve afri~ke ze-
mlje. Zambija je relativno malo tr`i{te, ali je Ni-
gerija, kao naftni gigant, mnogo zna~ajnija. To
je zemlja u kojoj poslednjih desetak godina BDP
kontinuirano raste u proseku za desetak proce-
nata, a izvozi 2,5 barela nafte dnevno. Tamo
imamo jako mnogo posla u energetici, vi{e od
200 miliona evra teku}ih ugovora koje treba da
realizujemo iz oblasti prenosa i distribucije elek-
tri~ne energije, infrastrukture i instalacija. Tamo
smo ekskluzivni izvo|a~i elektroma{inskih rado-
va Bilfinger Bergera, najve}e nema~ke gra|evin-
ske kompanije na tom kontinentu, ali i me|u ve-
}im u svetu. Radi se o instalacijama visokog kva-
liteta, a trenutni projekti su stadion i guvernerov
kompleks. Uskoro po~injemo izgradnju kom-
pleksa po ugledu na na Kombank arenu - obja-
{njava Toma{evi}.

Prema njegovim re~ima, iako se projekti iz-
vode mahom u inostranstvu, politika kompani-
je je promocija srpske privrede i doma}ih pro-
izvoda.

- Uvek anga`ujemo doma}e firme da nas
prate. Tako|e, ako proizvod mo`e da se kupi u
Srbiji, mi ga tu i kupimo i izvezemo, ~ak i kad
je malo skuplji nego u inostranstvu. Ranije, dok
su doma}e firme radile, imali smo mnogo vi{e
mogu}nosti za tako ne{to. Kupovali smo Fap

kamione, buldo`ere i bagere iz Kru{ika, IMT-a
i traktore iz Rakovice. Sada je srpska proizvod-
nja oslabila i svela se na sitniju opremu, kablo-
ve i sli~no. Ipak, to je bitno, jer za svaki na{ ku-
pljen proizvod novac ostaje u Srbiji - ka`e To-
ma{evi}.

On obja{njava da je doma}a radna snaga ~e-
sto u neravnopravnom polo`aju sa stranom.

- Za nas u inostranstvu je bolan i dug proces
da dovedemo srpskog radnika i da dobije radnu
dozvolu. A kod nas se toleri{e kad strani izvo|a-
~i dovode svoje radnike, ~ak i kada mnogi od
njih nemaju odgovaraju}e kvalifikacije, rade i
bez radnih dozvola - tvrdi Toma{evi} i dodaje da
se time, kao i mnogim drugim prednostima ko-
je imaju strane kompanije, ne samo stvara nelo-
jalna konkurencija, ve} se i dugoro~no nanosi
velika {teta srpskoj privredi.

Kako ka`e, razvoj firmi u ovom sektoru je
jako bitan za ja~anje doma}e privrede, a posto-
je potencijali da elektroenergetika, koja je ne-
kada bila veoma razvijena, ponovo postane ja-
ka grana.

- Energetika je zaista na{a razvojna {ansa, ali je
potrebno da postoji politika koja }e to da podr`i. 

ENERGOPROJEKT OPREMA
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Energoprojekt Oprema danas ima oko
250 zaposlenih. Jedna od karakteristika
ovog preduze}a jeste stalno ulaganje u ka-
drove, kurseve, nove ve{tine i dodatne kva-
lifikacije. Tako|e, samo pro{le godine, pri-
mili smo 23 pripravnika, elektro i ma{inskih
in`enjera.

Kadrovi

- U poslednjih desetak godina u Srbiji
smo najvi{e radili u oblasti prenosa i distri-
bucije elektri~ne energije, termotehni~kih
instalacija i infrastrukture. U termoelektrana-
ma smo zavr{ili pet elektrofiltera, koji imaju
odli~ne performanse i prakti~no su doma}i
proizvod. Zna~ajna je i revitalizacija termoe-
lektrane Kostolac, koju smo dobili na jav-
nom tenderu, jer je na{a ponuda bila ~ak
15 miliona evra jeftinija od prve inostrane
ponude, a posao je zavr{en pro{le godine.
Radili smo na tr`nim centrima poput Delta
sitija, a u toku su radovi na novoj topionici i
fabrici sumporne kiseline u Boru - ka`e To-
ma{evi}.

Projekti

Izgradnja trafostanice u Boru

OKE-ARO, Nigerija

OKE-ARO, Nigerija

[iroro Abuja, Nigerija
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MLADEN SIMOVI], direktor Energoprojekt Entel a.d.

Dr`ava mora da veruje u 
doma}e znanje

ENERGOPROJEKT ENTEL a.d.

E
nergoprojekt Entel uklju~io se u rad po-
slovnog udru`enja Elektroma{inograd-
nja sa idejom da na srpskom i inostra-
nom tr`i{tu plasira usluge i znanja koja
su ovde stvarana prethodnih 60 godina.

Prema re~ima direktora Mladena Simovi}a,
energetski razvoj Srbije je nekada bio intenzivan,
a sistemi za proizvodnju i prenos elektri~ne ener-
gije koji su u tom periodu gra|eni bili su izvan-
redni. Ipak, nijedan novi termoenergetski obje-
kat u Srbiji nije izgra|en vi{e od 20 godina. 

- To ne zna~i da se u me|uvremenu ni{ta nije
radilo, jer proces odr`avanja i revitalizacije kapa-
citeta zahteva ponekad i ve}a znanja nego njiho-
va izgradnja. A mi smo revitalizacijom i moderni-
zacijom, podizanjem snage i ugradnjom sistema
za dostizanje ekolo{kih normi produ`ili `ivotni
vek kapaciteta za zna~ajni period. Naravno, ne
mo`emo se meriti sa razvijenim svetom, ali su
nam znanje i iskustvo i sada na zavidnom nivou.
U Srbiji je stvoren jedan potencijal firmi ne samo
u okviru Energoprojekta, ve} i {ire, koji omogu}a-
va da se vrlo kompleksni energetski objekti reali-
zuju sopstvenim snagama - ka`e Simovi}.

On dodaje da se Energoprojekt Entel, kao
konsultantska firma, bavi pripremom dokumen-
tacije, kontrolom, nadzorom na terenu, dakle,
upravlja projektom od osnovne zamisli projekta
do eksploatacije i odgovara za ceo proces. Za to
je potrebno jako veliko znanje i ve{tina, jer su
ovakvi proizvodni objekti specifi~ni, te uvek po-
stoje rizici da se postavljeni ciljevi ne ostvare, a

gre{ke mogu da donesu strahovite finansijske po-
sledice investitorima, mogu da produ`e rokove ili
dovedu do neispunjenja performansi objekta.

- Kao kompanija koja prodaje znanje u ze-
mlji i svetu, Entel ve} godinama unazad posti`e
godi{nji prihod od oko 30 miliona evra. Vi{e od
90 odsto prihoda realizuje na stranim tr`i{tima,
gde je anga`ovano vi{e od dve tre}ine od ukup-
no 500 zaposlenih. Smatram da smo jedan od
najuspe{nijih izvoznika znanja, jer smo pokaza-
li da u najve}oj mogu}oj konkurenciji, kakva je
na Bliskom istoku, mo`emo uspe{no da se nosi-
mo sa najpoznatijim svetskim konsultantima iz
ove oblasti, i samostalno sa na{im kadrom uspe-
vamo da dobijemo najpresti`nije mogu}e poslo-
ve. Te poslove dobijamo u kontinuitetu, jer sa
klijentima gradimo partnerski odnos - obja{nja-
va Simovi} i isti~e da takav princip poslovanja
Entel zagovara i u Srbiji.

On dodaje da Entel ima svoje kompanije u
oblasti Persijskog zaliva, gde je trenutno najek-
spanzivnije tr`i{te proizvodnje i prenosa elektri~-
ne energije. Aktivni su u Kataru, Dubaiju, Abu Da-
biju i Omanu, kao i drugim zemljama Zaliva, gde
su prisutni najmanje od 10 do preko 20 godina. 

- Glavni izvor prihoda svih ovih zemalja je
prodaja nafte i gasa, gde mi tako|e pokrivamo je-
dan segment usluga za njihove nacionalne kom-
panije, kao {to su prenosni i upravlja~ki sistemi.
Pored toga radimo i na proizvodnji pitke vode
procesima desalinizacije. Imaju}i u vidu da je ova
oblast u Srbiji manje poznata, postigli smo izvan-
redne rezultate dokazuju}i u inostranstvu da mo-
`emo ovladati novim znanjima i pratiti najsavre-

menije trendove u svetu, dodaje Simovi} i nagla-
{ava da iako je Entel visoko pozicioniran u ino-
stranstvu, potrebno je najpre ste}i reference na
doma}em tr`i{tu. Sve vode}e svetske kompanije
su prvo sticale znanje kod svoje ku}e, a sada
predstavljaju oslonac izvoza svojih zemalja.

- Upravo u transferu znanja mo`emo da da-
mo zaista izvanredan doprinos, jer posle zavr{e-
ne revitalizacije bloka B2 na TE "Kostolac B"
o~ekujemo zna~ajan anga`man na najavljenim
ekolo{kim projektima na termoelektranama, kao
i na izgradnji novih kapaciteta, i prenosnom si-
stemu EMS-a. Me|utim, u dilemi smo kada vidi-
mo da na ovakvim projektima vode}u ulogu do-
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- Nije sporno da je za izgradnju skupih kapa-
citeta potrebno zadu ìvanje, ali treba da budemo
izuzetno oprezni kada uzimamo inostrane kredi-
te, jer se doga|a da efekti za srpsku privredu i
dru{tvo budu minorni. Kada podvu~ete crtu, sav
novac morate da vratite, a sigurno ste propustili
{ansu za adekvatno anga`ovanje doma}ih resur-
sa, na ~ijem teretu je i budu}e vra}anje uzetih kre-
dita. Neretko se u tako finansiranim poslovima an-
ga`uju strani radnici, koji, za razliku od nas, ne pla-
}aju poreze i doprinose na zarade, pa ~ak ni
PDV. Zato doma}e firme te{ko mogu da se uklju-
~e u takve poslove, jer moraju da ponude cenu
koja obezbe|uje samo prostu reprodukciju, bez
amortizacije i sredstava za razvoj, a o profitu da ne
govorimo, a profit je ipak pokreta~ razvoja - isti~e
Mladen Simovi} i dodaje da bi u tom slu~aju 70
odsto novca ulo`enog u investiciju ostalo u zemlji
ako bi posao bio poveren doma}oj firmi.

Oprezno sa kreditima

Gasna elektrana RAF C, Katar

Foto: Miroslav Dragojevi}
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bijaju strane kompanije. Pitamo {ta }e
se desiti ako ostanemo bez tih poslova,
ko }e kasnije odr`avati te sisteme i {ta
je sa ljudima koji danas jesu spremni da
rade te projekte, ali ukoliko ne koriste
svoja znanja i ve{tine, te{ko da mogu da
budu vitalni za neki budu}i veliki proje-
kat. Da bismo imali kadrove, moramo
im dati posao na kome }e usavr{avati
znanje i sticati iskustvo. Na taj na~in
mo`emo i u zemlji da zaradimo novac,
ali i to znanje i iskustvo izvezemo sa re-
ferencom koju steknemo na doma}em

tr`i{tu. Ako vam kod ku}e ne veruju, te-
{ko je pomisliti da }e vam neko dati {an-
su u inostranstvu - tvrdi Simovi}. 

On nagla{ava i da na ~lanstvo u
Udru`enju gleda kao na na~in da se
stvori multidisciplinaran tim firmi koje
zajedno mogu da rade na kompleksnim
i velikim projektima kakvi su projekti u
energetici koji se mere stotinama milio-
na evra.

- U ovom poslovnom udru`enju su
kompanije koje su dugo na tr`i{tu, a ~la-
nice dobro znaju potencijal drugih ~lani-
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ENERGOPROJEKT ENTEL a.d.

AL AMAD, Katar

Desalinizacija morske vode: DUQM, Oman

ca. Kada udru`ite intelektualne, tehni~ke i organizacione resurse
svake firme, dobijete kvalitetnog i pouzdanog partnera sposobnog
da realizuje megaprojekte. Zajedno smo to dokazali u realizaciji jed-
nog od najve}ih projekata, revitalizaciji termoelektrane "Kostolac
B2". Pokazali smo da u takvoj organizaciji mo`emo da u dogovo-
renom roku i ceni uradimo ne{to {to 20 godina nije radilo kako tre-
ba, jer o~ekivane performanse nisu postignute ni kada je objekat
kao nov pu{ten u pogon. Ovom objektu je produ`en ̀ ivotni vek za
najmanje 15 godina, a kapacitet je po prvi put onakav kakav je ori-
ginalno projektovan, {to ima zna~ajan efekat i na bud`et i na rezul-
tat elektroprivrede. Cena ugovorenih radova na me|unarodnom
tenderu koji je prethodio ovom projektu bila je znatno ni`a od kon-
kurentske. Kada poznajete firme i znate njihov kapacitet, sa veli-
kom sigurno{}u mo`ete da nastupate partnerski u realizaciji velikih
poslova - naglasio je Simovi}. Razvoj i ulaganje u energetiku, najvi-
talniji segment srpske privrede, treba iskoristiti kao motor i genera-
tor uspeha kompletne privrede, isti~e Simovi}. Novi proizvodni ka-

paciteti i modernizacija postoje}ih, uz preuzimanje vode}e uloge u
anga`ovanju srpskih kompanija, omogu}ilo bi ne samo trajno po-
uzdano snabdevanje elektri~nom energijom doma}instava i privre-
de u Srbiji, ve} bi obezbedilo da i cena elektri~ne energije bude pri-
hvatljiva doma}em kupcu i atraktivna za stranog. Tako|e, kroz an-
ga`ovanje sektora koji mo`e danas da da adekvatnu performansu i
realizuje najkompleksnije zadatke obezbedilo bi se kontinuitet u
upo{ljavanju kadrova i transfer ovih znanja na kadrove koji dolaze.

- Energetika podrazumeva velika ulaganja, a rezultati se ne
mogu videti za kratko vreme. Srbija je imala sre}u da su izgra|e-
ni kapaciteti bili kvalitetni, te su mogli da izdr`e odre|eni broj go-
dina a da se ne grade novi. Ali tome je do{ao kraj ili je svakako
blizu. Energetska stabilnost predstavlja bazu razvoja drugih pri-
vrednih grana, s obzirom na to da su veliki objekti u energetskom
sektoru uvek multidisciplinarni. Osim proizvodnje klju~ne ener-
getske opreme sve ostalo mo`emo uraditi u zemlji, oslanjaju}i se
na sopstvene snage - isti~e Simovi}. 

I. N.

- Svesni smo da dolazimo iz male zemlje i zato imamo vrhun-
sku odgovornost i ose}aj da je kvalitet najva`nija stvar koju mo-
ramo da pru ìmo klijentu. To je jedini put da dobijemo drugu {an-
su, jer iza nas stoji samo znanje. Ogroman broj mladih ljudi, vr-
hunskih elektro, ma{inskih i gra|evinskih in`enjera, zaposlili smo
i uputili na mesta gde je sticanje znanja najbr`e mogu}e. Tu smo
beskompromisni: nema nikakve logike {kolovati mlade ljude a
ne dati im {ansu da rade, jer se iskustvo i znanje sti~u radom, a
zavr{eni student tek treba da postane dobar in`enjer, {to je mo-
gu}e samo aktivnim u~e{}em na konkretnom projektu.

Iskustvo
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TERMOELEKTRO ENEL
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Pokretanje investicija i 
izgradnja novih energetskih
objekata zna~ajno bi pokrenula
elektro i ma{inogradnju 
a to je industrija koja bi 
mogla da uposli zna~ajan 
broj radnika i stru~njaka

T
ermoelektro enel je akcionarsko dru{tvo
koje se bavi in`enjeringom, projektova-
njem, monta`om, remontima, rekonstruk-
cijama, odr`avanjem, ispitivanjem i pu{ta-
njem u rad elektroenergetske i mernore-

gulacione i instrumentalne opreme, opreme za
upravljanje, kao i instalacijama slabe i jake stru-
je na energetskim i industrijskim postrojenjima i
poslovnim i stambenim objektima. Uz to, predu-
ze}e se bavi i trgovinom u zemlji i inostranstvu. 

Direktor Termoelektro enela, Mile Danilovi}
podse}a da je to preduze}e osnovano ukazom vlade
SFRJ 1948. godine, kao deo tada{njeg Termoelektra.
Od 1993. godine je organizovano i registrovano kao
AD i danas je u potpunom vlasni{tvu fizi~kih lica.
Ima 260 zaposlenih od ~ega 40 sa visokom {kolskom
spremom koji poseduju 30 in`enjerskih licenci.

Danilovi} isti~e da bi pokretanje investicija i
izgradnja novih energetskih objekata zna~ajno po-
krenulo celu privredu a naro~ito elektroma{ino-
gradnju {to bi dovelo do pove}anja zaposlenosti.
Nagla{ava da bi dr`ava morala da obezbedi do-
ma}im firmama sve vrste prednosti u odnosu na
inostrane kompanije i to u narednom vi{egodi-
{njem periodu kako bi se one osposobile za evrop-
sku i svetsku konkurenciju. Vid dr`avne podr{ke

mogli bi da budu povoljni krediti, smanjenje na-
meta za zarade, smanjenje birokratije, mogu}nost
da se koriste preferencijali kod cena i sli~no.

- O~ekujemo da u narednom periodu Poslovno
udru`enje Elektroma{inogradnja, ~iji smo ~lan, uzme
zna~ajnije u~e{}e u ve}im poslovima. Elektroma{ino-
gradnja bi trebalo da ima veoma zna~ajnu ulogu u
energetskom sektoru Srbije prilikom ugovaranja i re-
alizacije svih velikih poslova na rekonstrukciji posto-
je}ih ili izgradnje novih energetskih objekata. I Udru-
`enje i ~itava grana mogli bi zna~ajno da doprinesu
pove}anju zaposlenosti u Srbiji ukoliko bi bile pokre-
nute investicije i izgradnja novih energetskih objeka-
ta. Time bi se stvorili uslovi za anga`ovanje elektro-
ma{inogradnje, ~ime bi se smanjila i nezaposlenost.
Dr̀ avne subvencije koje se dodeljuju stranim investi-
torima u cilju stimulisanja otvaranja novih radnih me-
sta, trebalo bi predvideti i za doma}e firme jer bi se ti-
me doprinelo lak{em poslovanju i ve}oj uposlenosti
doma}e radne snage i pre svega stru~njaka - ka`e Da-
nilovi} i zaklju~uje da bi dr`ava morala da omogu}i
da firme koje se bave elektroma{inogradnjom dobi-
jaju poslove, naravno pod konkurentskim uslovima,
kako bi sa~uvala radna mesta i otvarala nova.
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TERMOELEKTRO ENEL

MILE DANILOVI], direktor Termoelektro enela

O^EKUJEMO 
ZNA^AJNIJE 
POSLOVE

Termoelektro enel bio je anga`ovan na izgrad-
nji TE TENT-a, TE TENT B, TE Kolubara, TE Mo-
rava, TE Kostolac A, TE Kostolac B, TE Pljevlja,
TE Gacko, TE Ugljevik, TE Tuzla, TE Obili}, KAP-
a u Podgorici, INCEL-u U Banjaluci, Kombinata
trep~a, Rafinerije Pan~evo, Petrohemije u Pan~e-
vu, Azotare u Pan~evu, i mnogim drugim objekti-
ma. Tako|e je u~estvovalo u izgradnji rafinerija i
elektrana i postrojenja u prera|iva~koj industriji u
Iraku, Libiji, Al̀ iru, ̂ e{koj, Rusiji i Nema~koj.

Anga`ovanje

- isporuka i monta`a elektroenergetske i mer-
no-regulacione opreme, opreme za detekci-
ju po`ara i gasa i sistema video nadzora, ispi-
tivanje i pu{tanje u rad u kompleksu za blagi
hidrokreking i hidrodoradu (MHC/DHT) u Ra-
fineriji nafte Pan~evo u NIS-u. Ovaj posao re-
alizovan je za 550.000 radnih sati a na nje-
mu je bilo anga`ovano 375 na{ih izvr{ilaca

- isporuka, monta`a i ispitivanje i pu{tanje u po-
gon 6kV i 0,4kV postrojenja i merno-regulaci-
one opreme na projektu rekonstrukcije bloka
TENT A4 od 308MW i elektrofilterskog postro-
jenja. Posao je realizovan za 151.000 radnih
sati uz anga`ovanje 109 na{ih izvr{ilaca

- isporuka, monta`a i ispitivanje i pu{tanje u po-
gon 0,4kV postrojenja i merno-regulacione
opreme na projektu rekonstrukcije od 350MW
bloka KOSTOLAC B2 elektrofilterskog postro-
jenja. Posao je realizovan za 107.000 radnih
sati i uz anga`ovanje 76 na{ih izvr{ilaca

- isporuka, monta`a, ispitivanje i pu{tanje u pogon
6kV i 0,4kV postrojenja i merno-regulacione
opreme na projektu rekonstrukcije bloka TENT
B1 od 670MW. Posao je obavljen za 65.000
radnih sati uz anga`ovanje 49 na{ih izvr{ilaca.

Najzna~ajniji projekti
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Bilo bi dobro da Vlada uposli
na{e kapacitete u poslovima 
u kojima mo`emo da 
obezbedimo svetski 
konkurentan nivo 
Podsticaji koje dr`ava sada
daje uglavnom stranim 
preduze}ima, doma}oj 
ma{inogradnji bi pomogli da
uposli i kapacitete i znanje

A
TB Sever se bavi proizvodnjom motora
i generatora za primenu u termoelektra-
nama, hidroelektranama, cementarama,
naftnoj industriji, rudnicima, hidrosnab-
devanju, itd. Tako|e se bavi i in`enje-

ring poslovima u istim delatnostima, projektuje
i izvodi radove u oblasti elektromotornih pogo-
na i elektroopreme. Posebno je zna~ajno u~e{}e
Severa u energetici, u oblasti obnovljivih izvora
energije, kao u hidroelektranama, na poslovima
kompletnog opremanja malih hidroelektrana, ali
i u izgradnji i remontu velikih hidroelektrana. 

ATB Sever danas ima 370 zaposlenih. Taj
broj je potreban za obavljanje trenutnog obima
poslova, ali se o~ekuje da se sa pro{irenjem obi-
ma poslova, koje je u planu, otvori mogu}nost i
za pove}anje broja zaposlenih. 

U poslednje vreme ATB Sever radi na pro-
jektima revitalizacije hidroenergetskih objekata
u zemlji - kao {to su hidroelektrane Ov~ar Banja,
Bajina Ba{ta, \erdap, na kojem se i sada oba-
vljaju poslovi, a tako|e u~estvuje i u revitalizaci-
ji i izgradnji velikih hidroelektrana u inostran-
stvu - re~ je o elektrani Chopo u Narodnoj Re-
publici Kongo i hidroelektranama Parteboda i
Gamalange u Skandinaviji. Treba napomenuti i
projekte na povr{inskim kopovima u zemlji i
inostranstvu - Kolubara, Kostolac, povr{inski
kop Vainino u Rusiji, kao i projekte na naftnim
platformama u Rusiji. 

ATB Sever se uklju~io u Poslovno udru`enje
elektroma{inogradnja sa ciljem da se omogu}i
{ire u~e{}e doma}ih firmi na tenderima za veli-
ke poslove u energetici. 

- Na `alost, u tom pogledu nije do{lo do zna-
~ajnijih rezultata, i zato smatramo da bi dr`ava
trebalo da uva`i doma}e mogu}nosti i uklju~i do-
ma}u ma{inogradnju u velike projekte koji se ve}
realizuju i koji se planiraju u Srbiji. Zbog toga ne
mo`emo biti zadovoljni, ali se nadamo da }e se
stanje promeniti i da }e se na{a vlada opredeliti u
pravcu razvoja doma}e elektroma{inogradnje",
ka`e generalni direktor ATB Sever Milorad Vasi}. 

Na pitanje kako vidi ulogu doma}e ma{inog-
tradnje u energetskom sektoru Srbije, direktor
Vasi} ka`e da je ona trenutno nedovoljna. 

- Ali, treba re}i, potrebno znanje postoji i po-
stoje kapaciteti da se bitno pove}a njeno u~e{}e,
{to bi imalo pozitivno dejstvo kako na razvoj
energetike, tako i na preduze}a koja su nosioci
tog razvoja. Kako bi se to prevazi{lo, bilo bi po-
`eljno da Vlada Srbije, kao {to to ~ine i druge
vlade u svetu, deluje u pravcu kojim bi obezbe-
dila da se prevashodno koriste doma}i kapacite-
ti, da se zaposle doma}e firme na svim poslovi-
ma na kojima su sposobne da pru`e svetski kon-
kurentan nivo u projektovanju, a i u izvo|enju
radova. To }e doprineti da na{e kompanije rea-
lizuju poslove mnogo ve}eg obima, ~ime bi se
stvorile mogu}nosti da i na{e, kao i ostala doma-
}a preduze}a zaposle nove radnike, {to bi svaka-

ko doprinelo i smanjenju nezaposlenosti. Poseb-
no je zna~ajno {to bi se zapo{ljavali ljudi sa viso-
kim znanjem, ~ime bi se uticalo na smanjenje
odlaska na{ih mladih stru~njaka u inostranstvo
- {to bi bio poseban doprinos konsolidaciji na{e
privrede i dru{tva - navodi Vasi}. 

U tom smislu, navodi on, dr`ava bi mogla
kao {to to ~ini i u slu~aju stranih investitora, da
pojedine doma}e firme, pogotovo iz oblasti elek-
troma{inogradnje stimuli{e dodeljivanjem nov-
~anih sredstava, subvencija ili drugih podsticaja
za otvaranje novih radnih mesta. 

- Ve} sam pominjao da bi to unapredilo i po-
slovanje i pove}alo broj zaposlenih kroz oslanja-
nje na sopstvene snage. Ukoliko bi dr`ava po-
mogla u tome, to bi imalo dalekose`no pozitiv-
no dejstvo i zaposlenost bi se mogla uve}ati u jo{
zna~ajnijoj meri. Tako|e, za uspe{no funkcioni-
sanje Poslovnog udru`enja elektroma{inograd-
nje bilo bi po`eljno da se dr`ava opredeli za to
da na pogodan na~in obezbedi da se pod konku-
rentnim uslovima poslovi dodele na{im firma-
ma. To je zajedni~ki interes i dr`ave i preduze}a
- zaklju~uje Vasi}. E. D.
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ATB SEVER

MILORAD VASI], direktor ATB Sever 

Dr`ava mora da uklju~i i 
stimuli{e doma}e firme

ATB Sever je pod nazivom Sever osnovan 1923. godine, {to zna~i da iza njega stoji duga tra-
dicija i iskustvo od preko 90 godina. Sever je decenijama bio poznat u zemlji i inostranstvu po po-
uzdanosti i kvalitetu, kao i po {irokoj lepezi proizvodnog programa i po kompletnim re{enjima od-
re|enih slo`enih tehni~kih problema. Sever je privatizovan 2005. godine, kada je 100 odsto vla-
sni{tva stekla austrijska firma ATB Austria Antriebstechnik, da bi 2011. godine u sklopu vlasni~ke
transformacije celokupan holding pre{ao u vlasni{tvo kineske korporacije Wolong Group, u ~ijem
sastavu i danas posluje. 

Iskustvo sticano ~itav vek

Dr`ava bi mogla kao u slu~aju
stranih investitora, da 
pojedine doma}e firme, 
pogotovo iz oblasti 
elektroma{inogradnje
stimuli{e za otvaranje 
novih radnih mesta
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M
inel Kotlogradnja, koje posluje u okvi-
ru Rudnap Grupe, jedan je od najve-
}ih proizvo|a~a termoenergetske
opreme u zemlji i regionu i ravnoprav-
na je sa svetskim proizvo|a~ima istog

profila. RGMK, prate}i u stopu razvoj novih teh-
nologija, kroz saradnju sa nau~noistra`iva~kim
institutima i stalnim kontaktima sa renomiranim
proizvo|a~ima termoenergetske opreme iz ino-
stranstva, unapre|uje dostignuti kvalitet, pouzda-
nost u pogonu, ekonomi~nost i dug vek eksploa-
tacije proizvedenog postrojenja. RGMK je veo-
ma atraktivna i perspektivna kompanija u termo-
energetskoj i metaloprera|iva~koj industriji u ze-
mlji i inostranstvu sa konstantnim stvaranjem op-
timalnih vrednosti za sve interesne grupe.
RGMK trenutno zapo{ljava oko 190 ljudi - in`e-
njera, tehni~ara, visokokvalifikovanih radnika
proizvodnih zanimanja, ekonomista i pravnika.

Direktor Minel Kotlogradnje Ivan Nedeljko-
vi} isti~e da koreni fabrike se`u do 1950. godine,
kada je u barakama monta`no-uslu`nog preduze-
}a Termoelektro otpo~ela proizvodnja alata i sit-
ne opreme potrebne za obavljanje monta`ne de-
latnosti. Interes privrede, dru{tva i sopstvena `e-
lja za daljim razvojem podstakli su ideju o izgrad-
nji proizvodnih kapaciteta i prelasku na industrij-
sku proizvodnju. Sopstvenim sredstvima 1953.
godine zapo~eta je izgradnja prve faze dana{nje
fabrike kotlova. Ta 1953. godina zabele`ena je u
analima fabrike kao prva godina postojanja. Sre-
dinom pedesetih rade se prvi poslovi za TE Ka-
kanj i TE Kolubara. Narednih godina po~inje
stvaranje sopstvene dokumentacije kotlova i pro-
izvodnje prvih kotlova po toj dokumentaciji.

- Ranih {ezdesetih godina po~inje izrada pr-
vih mlinova za mlevenje uglja, koji su bili name-
njeni za manje industrijske kotlove. Ve} sredi-
nom {ezdesetih godina otpo~inje proizvodnja pr-
vih ventilatorskih mlinova ve}eg kapaciteta na-
menjenih isklju~ivo za termoenergetske kotlove.
Iz Fabrike Kotlova 1970. godine proizvodnja ar-
mature i delova izme{tena je u posebnu fabriku
od koje je nastala Minel Fabrika armature i de-
lova, a spajanjem preduze}a Termoelektro i
Elektrosrbija 1970. godine osnovano je preduze-

}e za projektovanje, proizvodnju i monta`u ener-
getskih i industrijskih objekata MINEL, u ~ijem
sastavu je Fabrika Kotlova imala status radne je-
dinice - ka`e Nedeljkovi}.

On dodaje da je iz niza organizacionih prome-
na, svojstvenih osmoj i devetoj deceniji pro{log ve-
ka, Minel Kotlogradnja 1993. godine iza{ao kao
deoni~ko dru{tvo u me{ovitoj svojini za projekto-
vanje, monta`u i prodaju termoenergetskih i indu-
strijskih postrojenja i opreme, dok je 2001. godi-
ne, nakon usagla{avanja sa Zakonom o preduze-
}ima, dobilo status akcionarskog dru{tva. 

- Od uspe{ne privatizacije juna 2006. dru-
{tvo posluje kao samostalni privredni subjekt -
otvoreno akcionarsko dru{tvo Rudnap Group -
Minel Kotlogradnja. Glavni klijenti kompanije
su termoelektrane - Nikola Tesla "A" i "B", Ko-
stolac "A" i "B", Kolubara "A", Morava, Tuzla,

Ugljevik, Gacko i JKP Beogradske elektrane - is-
ti~e Nedeljkovi}. 

On nagla{ava da zna~ajan doprinos ostvari-
vanju ciljeva u oblasti izgradnje i revitalizacije
energetskih i industrijskih kapacitete u Republi-
ci Srbiji i inostranstvu daje i Poslovno udru`enje
Elektroma{inogradnja, jer omogu}ava zajedni~-
ki nastup ~lanica na tenderima. O~ekuje se da }e
se na taj na~in pove}ati konkurentnost doma}ih
preduze}a u uspostavljanju saradnje sa stranim
investitorima, isporu~iocima opreme i izvo|a~i-
ma radova, posebno u oblasti usluga u oblasti iz-
gradnje i revitalizacije energetskih i industrijskih
kapacitet? u Republici Srbiji i inostranstvu. Kroz
saradnju sa nadle`nim dr`avnim organima, pri-
vrednim komorama i drugim organizacijama
o~ekuje se da Udru`enje da svoj doprinos una-
pre|enju regulatornog okvira i poslovnog ambi-
jenta u oblasti energetike. Nedeljkovi} nagla{a-
va da }e se zajedni~kim u~e{}em u kapitalnim
projektima u zemlji i regionu stvoriti potreba za
zapo{ljavanjem kvalifikovane radne snage radi
izrade projekata, kao i za zapo{ljavanjem mladih
ljudi s namerom da se oni obu~avaju i da u bu-
du}nosti budu nosioci sli~nih poslova.

- Pomo} i podr{ka dr`ave neophodna je da bi
kompanije u ovoj bran{i uspele da prevazi|u izu-
zetno nepovoljnu poslovnu klimu iz prethodnih
par godina, koja je u zna~ajnoj meri uticala na
smanjenje broja zaposlenih. Dr`ava bi firmama
koje se bave elektroma{inogradnjom trebalo da
omogu}i da pod konkurentnim uslovima dobiju
poslove koji }e omogu}iti da zadr`e radna mesta
i otvore nova. Upravo to je preduslov za norma-
lan rad Poslovnog udru`enja i svih njegovih ~lani-
ca ponaosob. Samim tim }e i budu}nost na{ih za-
poslenih i njihovih zaposlenih biti, iskreno se na-
dam, svetlija - zaklju~uje Nedeljkovi}. E. D.
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Rudnap Grupa Minel Kotlogradnja

IVAN NEDELJKOVI], direktor Rudnap Grupa Minel Kotlogradnja

KOMPANIJA SA TRADICIJOM 
KOJU UGRA\UJE U BUDU]NOST

Doma}e firme zajedni~kim
u~e{}em u kapitalnim 
projektima u zemlji i 
regionu mogu da podstaknu
zapo{ljavanje stru~njaka i
kvalifikovane radne snage

- Izrada delova kotla za TE Belchatow , Blok 11 u Poljskoj
- Izrada LowNox postrojenja na TENT A5
- Izrada 16 DGS 100 mlinova sa rezervnim delovima za TENT A3-A5
- U~e{}e u adaptaciji bloka B2 TE Kostolac sa ostalim ~lanicama P.U. 
(tada Konzorcijuma u energetici)

- Delovi kotla za TE Kakanj (pregreja~)
- Kotao na biomasu za TO Sremska Mitrovica
- Kotao za TO Konjarnik - JKP Beogradske Elektrane
- Stalne reparacije, sanacije i izrada nove opreme za Termoelektrane i toplane u Srbiji i okru`enju.

Glavni projekti u prethodnom periodu
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A
kcionarsko dru{tvo Go{a Fabrika opre-
me i ma{ina - GO[A FOM a.d. prove-
ren je i pouzdan partner za projektova-
nje, izradu, monta`u, pu{tanje u rad i
servisiranje opreme i ma{ina u oblasti

energetike, metalurgije i rudarstva.
Kompanija Go{a osnovana je 1923. godine

srpskim i francuskim kapitalom pod nazivom Ja-
senica AD, kao radionica za remont vagona i iz-
radu ~eli~nih konstrukcija. Po~etak proizvodnog
programa sada{nje kompanije Go{a FOM a.d.
nastaje 1930. godine osnivanjem radionice za iz-
radu ~eli~nih konstrukcija, dizalica, mostova i
ostalih objekata. 

Go{a FOM a.d. danas je savremena, tr`i{no
orijentisana i u svetu afirmisana kompanija koja
zahvaljuju}i sopstvenom in`enjeringu, projektant-
skim, tehnolo{kim i proizvodnim znanjima i ume-
}ima, ispunjava najstro`e svetske kriterijume. 

Sr|an Dimitrijevi}, direktor Go{e FOM, ka-
`e da je cilj kompanije da u budu}em periodu
ostane stabilna, sa jako razvijenim in`enjerin-
gom. Zato je osnovno opredeljenje stalno ulaga-
nja u razvoj kadrova, ulaganje u novu opremu i
ma{ine i modernizaciju postoje}ih ma{ina, {to
~ini osnovu za razvoj novih proizvoda, jer samo
daljim razvojem mogu}e je opstati na tr`i{tu. 

- Usmeravaju}i investicije i kadrove u konti-
nuirani razvoj i osvajanje novih proizvoda, uz
nemerljivu pomo} i podr{ku partnera, oblikovan
je i sada{nji proizvodni program kompanije ko-
ji obuhvata: opremu energetiku, koksnu i meta-
lur{ku opremu, dizalice, procesnu opremu, re-
duktore, ~eli~ne konstrukcije, mostove, rezervo-
are - obja{njava Dimitrijevi}.

On podse}a da je privatizacija Go{a FOM
presudno uticala na opstanak kompanije u bu-
du}nosti. Rukovodstvo GO[A FOM i zaposleni
preuzeli su veliku obavezu i uspeli da zajedno sa
ruskom kompanijom "KOKS - Kemerovo" kao

konzorcijum pobede na tenderu
2005. godine i postanu ve}inski vla-
snik GO[A FOM. Sve obaveze pre-
ma kupoprodajnom ugovoru ispu-
njene su do 2010. godine. U ovom
periodu, od 2005. godine do danas,
investirano je oko 10 miliona evra.
Danas konzorcijum poseduje paket
akcija od oko 80 odsto vlasni{tva i u
narednom periodu cilj je o~uvanje
ovog paketa akcija.

Go{a FOM je u poslednjih 15
godina razvila i osvojila dosta novih
proizvoda. U programu koksnih ma-
{ina i opreme razvijeni su projekti
nove generacije koksnih ma{ina sa
potpunom automatizacijom rada za
koksne baterije od 22,6 do 52 meta-
ra kubnih. U ovom periodu su ispo-
ru~ene i pu{tene u rad u velikim me-
talur{kim kombinatima u Rusiji,
Ukrajini, Kazahstanu, Brazilu. 

- U programu rudarske opreme
za povr{insku eksploataciju razvijen
je kompletan program transportera za transport
jalovine i uglja {irine do 2.000 mm, pogonske
grupe, grupe ~eli~ne konstrukcije za bagere i od-
laga~e. Najve}i kupac u ovom programu je Elek-
troprivreda Srbije, zatim Elektroprivreda Make-
donije, Elektroprivreda Republike Srpske... - na-
braja Dimitrijevi}.

I proizvodnja dizalica u kompaniji ima dugu
tradiciju. Danas Go{a FOM projektuje, proizvo-
di i isporu~uje razne vrste dizalica. Poslednjih
godina razvijeno je i osvojeno dosta tipova koji
pored op{te imaju i specijalne namene. Od por-
talnih dizalica Go{a FOM je razvila grabili~ne
pretovariva~e razli~itih namena. Sve ove dizali-
ce pu{tene su u rad u vode}im ruskim metalur-
{kim kombinatima: NLMK, NTMK, Severstalj,
Tula~ermet...

- Go{a FOM a.d. u proteklih 15 godina
ostvaruje oko 60 odsto prodaje proizvoda u iz-
vozu, a oko 40 odsto na doma}em tr`i{tu. Uspe-
vamo da na inostranom tr`i{tu u konkurenciji sa
drugim firmama dobijemo poslove i dodajemo
reference za budu}e poslove. Na doma}em tr`i-
{tu u ovom periodu sigurno najzna~ajniji kupac
je JP EPS sa svojim kompanijama TEKO Kosto-
lac, JP RB Kolubara, \erdap, TENT, Bajina Ba-
{ta - ka`e direktor Go{e FOM. 

U energetskom sektoru ova kompanija, kao
i ostale ~lanice PU Elektroma{inogradnja, u
prethodnom periodu radili su na realizaciji ra-
znih poslova. Go{a FOM najvi{e ugovora reali-
zovala je u oblasti rudarske opreme na povr{in-
skim kopovima Kostolac i Kolubara. 

- Doma}a elektroma{inogradnja mo`e da re-
alizuje mnoge projekte u energetskom sektoru,
naro~ito na projektima u JP EPS. Stru~no i ka-
drovski elektroma{inogradnja mo`e da odgovo-
ri na sve zahteve koji se postavljaju na tenderi-
ma. Potrebno je omogu}iti da doma}e firme po
konkurentskim uslovima mogu da u~estvuju na
tenderima. Dobijanjem poslova na tim projekti-
ma mogla bi da se pove}a zaposlenost u ovim
firmama, a samim tim i dr`ava bi imala korist,
jer bi se u ve}em obimu pla}ali porezi i ostale
obaveze prema dr`avi - isti~e Dimitrijevi}. On
ukazuje da dr`ava mora da stimuli{e doma}e fir-
me da otvaraju nova radna mesta, ali isto tako
treba raditi i na o~uvanju sada{njih radnih me-
sta. O~uvanje sada{njih i otvaranje novih radnih
mesta je ipak neostvarivo bez novih poslova i pu-
ne uposlenost kompanije, bez obzira na stimula-
cije za zapo{ljavanje. E. D. 

25>>>

Go{a FOM

SR\AN DIMITRIJEVI], direktor Go{a FOM

Primer uspe{ne
privatizacije

Stimulacije za zapo{ljavanje imaju smisla samo ako se otvore novi poslovi

Go{a FOM a.d. danas zapo{ljava oko
900 radnika svih stepena kvalifikacije, a od to-
ga 110 radnika sa visokom stru~nom spre-
mom (in`enjera, ekonomista, tehnologa...).
Kompanija poseduje sve potrebne sertifikate
i licence koje su neophodne za obavljanje de-
latnosti firme.

Profil
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Feromont in`enjering

DELATNOST:

Izgradnja, monta`a, remont, revitalizacija energetskih
i industrijskih objekata, projektovanje, proizvodnja
opreme kako u zemlji tako i u inostranstvu.
Feromont zapo{ljava u proseku 630 radnika 
od kojih je 150 zavariva~a i 50 in`enjera.

REFERENCE:

SUNOKO d.o.o N.Sad

NIS  a.d. N.Sad

P.D. TENT d.o.o. Obrenovac

P.D. TENT  T.E  Morava Svilajnac

P.D . TENT TE Kolubara Lazarevac

R.B. Kolubara Lazarevac

P.D. „TE-KO“ Kostolac

FEROMONT IN@ENJERING AD BEOGRAD 

IN@ENJERING, PROJEKTOVANJE, 
IZRADA, MONTA@A, REMONT I
ODR@AVANJE, ENERGETSKIH I 
INDUSTRIJSKIH OBJEKATA
11000 Beograd, Ba~vanska 21
tel: (+381 11) 2851-644
telefax: (+381 11) 2851-651
E-mail: office@feromontad.co.rs
@.r. br.: 290-1926-88
@.r. br. 265-1630310003818-10
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F
eromont in`enjering se bavi izgradnjom,
monta`om, odr`avanjem, remontom i re-
vitalizacijom energetskih i industrijskih
objekata, koriste}i sopstveno projektova-
nje, proizvodnju opreme i transport kako

u zemlji tako i u inostranstvu.
Feromont in`enjering zapo{ljava u proseku

630 radnika, a u fabrici Feromont oprema jo{
oko 150 radnika. Me|u zaposlenima je oko 50
in`enjera i 150 zavariva~a, koji predstavljaju no-
se}i kadar. 

Privredno dru{tvo Feromont in`enjering
osnovalo je 14 iskusnih in`enjera 4. juna 2001.
godine, a po~elo je sa radom 28. juna iste godine.
Feromont in`enjering nije privatizovano privred-
no dru{tvo ve} je krenulo da se razvija od nule.

Sva privredna dru{tva koja su osnovala Po-
slovno udru`enje Elektroma{inogradnju, u kome
je i Feromont in`enjering ~lanica,
pre toga su bila deo uspe{nog kon-
zorcijuma, zbog ~ega je i proistekla
ideja o formiranju udru`enja. Prema
re~ima Zorana Nijem~evi}a, direkto-
ra Feromont in`enjeringa, cilj tog
poslovnog udru`enja jeste da udru-
`ene ~lanice lak{e zadovolje kriteri-
jume koji se postavljaju na tenderi-
ma Elektroprivrede Srbije kako teh-
ni~ke tako i finansijske. Po{to se
konzorcijum, osnovan u jednom od

poslova, pokazao kao veoma uspe{an,
nastala je ideja da se isti profil firmi, uz
male izmene u sastavu, udru`i u po-
slovnu zajednicu da bi efikasnije i izve-
snije zadovoljili sve zahteve koji se tra-
`e na tr`i{tu ovih poslova.

- Poslovno udru`enje Elektroma-
{inogradnja kao udru`enje }e mo}i da
pove}a zaposlenost jedino ako dr`a-
va, odnosno Elektroprivreda Srbije
krene u izgradnju novih energetskih
objekata ili pak po~ne veliku rekon-
strukciju postoje}ih kapaciteta. Nije

potrebno govoriti o zapo{ljavanju novih radnika
ili smanjenju nezaposlenosti na nivou dr`ave
ukoliko se nastavi dovo|enje radnika iz drugih
dr`ava koji }e raditi iste poslove a koji ne}e pla-
}ati nikakve poreze ni doprinose ovoj dr`avi i
koji }e iznositi zarade iz na{e zemlje. Na ovaj na-
~in dr`ava i dru{tvo sigurno ne}e imati koristi.
Problem je zadr`ati postoje}u zaposlenost i ne
otpu{tati radnike pod ovakvim pritiscima radni-
ka iz drugih dr`ava, i u takvim uslovima ne mo-
`emo ni govoriti o novom zapo{ljavanju - ka`e
Nijem~evi} i dodaje da ko ima nameru da spasi
na{a privredna dru{tva mora ovo imati u vidu, u
suprotnom stopa nezaposlenosti pove}a}e se u
Srbiji. E. D.

27>>>

Feromont in`enjering

ZORAN NIJEM^EVI], direktor Feromont in`enjeringa

POSLOVE DATI 
DOMA]IM FIRMAMA

Ukoliko se nastavi dovo|enje radnika iz drugih dr`ava koji rade iste poslove a ne pla}aju nikakve
poreze ni doprinose ovoj dr`avi, i iznose zarade iz na{e zemlje, onda vi{e ne treba govoriti 
o ~uvanju radnih mesta a jo{ manje o novom zapo{ljavanju
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K
ompanija Rudnap Global Trade, ~lani-
ca Rudnap Grupe na teritoriji Srbije za-
stupa nekoliko renomiranih svetskih
kompanija i poslovno je orijentisana na
dva sektora: energetiku i  autoindustri-

ju. Rudnap Global Trade se bavi prodajom elek-
troenergetske opreme za prenos i distribuciju
elektri~ne energije, softvera, uvozom i  izvozom
robe i industrijskih materijala, prodajom ka-
miona, autobusa, dampera i damperskih pneu-
matika - ka`e direktor Rudnap Global Trade
Miroslav Skuli}. 

On dodaje da je Rudnap Global Trade
ovla{}eni zastupnik kompanija: Chint Power
T&D, IDS GmbH, Protecta, Turboden, AS-
PEN, MAZ i Eurotire. 

- Energetski sektor kompanije je usko speci-
jalizovan u oblastima proizvodnje, prenosa i dis-
tribucije elektri~ne energije, kroz isporuku op-
reme - automatizacija i upravljanje elektroener-
getskim objektima, SCADA sistemi sa RTU
ure|ajima i ure|ajima relejne za{tite sa MPCU
sklopovima i komunikacionim sistemima, in`e-
njering i softverska re{enja na implementaciji
SDU sistema, GIS (Geographic Information
System), niskonaponski, srednjenaponski i vi-
sokonaponski elementi elektroenergetskih sis-
tema, kogeneracija - ORC moduli za iskori{}en-
je obnovljivih izvora energije i pru`anju usluga
- obja{njava Skuli}.

Kineska kompanija “CHINT Power
T&D” je deo grupacije Chint Electric Co. Ltd,
koja se bavi proizvodnjom opreme u asortimanu
niskonaponskih, srednjenaponskih i visokon-
aponskih elemenata elektroenergetskih sistema,
za potrebe proizvodnje, prenosa i distribucije
elektri~ne energije. Proizvodi kompanije
CHINT su izra|eni u skladu sa poslednjim IEC-
standardima i u potpunosti usagla{eni sa tehni~-
kim zahtevima i preporukama koje se primenju-
ju u elektroprivrednim sistemima. Kao dokaz

ovoga veliki broj ure|aja ima sertifikate ovla{}e-
nih institucija kao {to su KEMA i CESI.

Nema~ka kompanija „IDS GmbH“ je
specijalizovana za proizvodnju, realizaciju i im-
plementaciju kompletnih SCADA sistema,
proizvoda za SMART GRID sisteme, automa-
tizaciju, telemetriju u oblastima prenosa i dis-
tribucije elektri~ne energije, vodovodnih sis-
tema, kao i distribucije i transporta nafte i gasa.

Kompanija „Protecta“ je osnovana od
strane Nacionalnog Instituta za istra`ivanje u
oblasti elektroenergetike (VEIKI) koji je 1949
proizveo prve za{titne ure|aje u Ma|arskoj.
Kompanija Protecta nudi kompletnu isporuku,
izgradnju i rekonstrukciju za{titnih i kontrolnih
ure|aja delova elektroenergetskih sistema, te us-
luge planiranja i pu{tanja u rad. Od samog os-

nivanja, kompanija Protecta je otpo~ela razvoj
najsavremenijih tipova elektri~nih za{tita, {to je
rezurtiralo da danas u svojoj ponudi imaju tri
familije proizvoda sposobnih da ispune i najza-
htevnije i najkomplikovanije zahteve u pogledu
za{tita elektroenergetskih sistema.U oblasti
elektroprivrednih delatnosti firma Protecta je
posebno fokusirana na re{avanje problema
za{tite i sistema upravljanja elektroenergetskim
objektima uz proizvodnju opreme  primenom
modernih tehnologija i najnovijih ISO i IEC
standarda.

Italijanska kompanija „Turboden“ (koja
je u sastavu Mitsubishi Heavy Industries iz
Japana) je globalni lider u proizvodnji ORC ko-
generacionih modula za iskori{}enje obnovlji-
vih izvora energije, prvenstveno biomase, ali i
sun~eve i geotermalne energije. Posebnu pri-
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Rudnap Global Trade

MIROSLAV SKULI], direktor Rudnap Global Trade

Kompanija 
odgovorna 
prema 
partnerima
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menu su ovi moduli na{li u industrijskim postro-
jenjima za iskori{}enje otpadne toplote za pro-
izvodnju elektri~ne energije.Kompanija Turbo-
den je do danas izvr{ila isporuku preko 250 mo-
dula ~ije su jedini~ne instalisane snage od
200kWe do 15MWe.

Ameri~ka kompanija„ASPEN“ osnovana
1986 godine, je proizvo|a~ softverskog paketa
ASPEN koji je trenutno najzastupljeniji soft-
verski paket kako u elektroprivrednim pre-
duze}ima {irom sveta tako i u konsultantskim i
in`enjerskim firmama, a koristi se prvenstveno
za analizu selektivnosti i koordinaciju relejne
za{tite u elektroenergetskim sistemima.

Sektor koji posluje u oblasti autoindustrije
zastupa nekoliko svetskih brendova izme|u ko-
jih navodimo MAZ (Fabriku Automobila Min-
sk) iz Belorusije i kompaniju Eurotire iz Sjed-
injenih Ameri~kih dr`ava koja se bavi proizvod-
njom pneumatika za gra|evinsku mehanizaciju.
Fabrika MAZ, danas je jedna od najve}ih fab-
rika kamiona i autobusa koja u potpunosti prati
sve evropske standarde a cenovno je pozicioni-
ranau skladu sa trenutnim tr`i{nim zahtevima i
mogu}nostima. 

Rudnap Global Trade je odgovorna kom-
panija prema svojim ino partnerima, {to
dokazuju brojni z aklju~eni ugovori. Pri real-
izaciji svih ugovorenih projekata, Rudnap Glob-
al Trade se prioritetno zala`e na anga`ovanju
vode}ih doma}ih kompanija iz oblasti projek-
tovanja, gra|evine, transporta, elektroenergetike
i termoenergetike.

29>>>

Rudnap Global Trade
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Institut za nuklearne nauke „Vin~a“
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I
nstitut za nuklerane nauke „Vin~a“ bavi se
prete`no nau~noistra`iva~kim projektima,
iz kojih se znanje i dostignu}a koriste u pri-
meni na poljima energetike, novih materija-
la, medicine, za{tite `ivotne sredine i indu-

strije u naj{irem smislu - ka`e generalni direktor
Instituta dr Borislav Grubor i dodaje da se 70
odsto nau~no-istra`iva~kih projekata ostvaruje
sa resornim ministarstvima u oblasti fizike, he-
mije, biologije, energetike, nauke o materijalima,
akceleratorskoj fizici, za{titi od zra~enja i za{titi
`ivotne sredine. 

U Institutu isti~u da nauka u Srbiji mo`e da
prati i unapre|uje rad firmi koje rade u elektro-
ma{inogradnji a osnova za to su projekti ra|eni
za potrebe privrede u okviru Nacionalnog progra-
ma energetske efikasnosti, u periodu od 2001. do
2009. kao i projekti tehnolo{kog razvoja, svi fi-
nansirani od Ministarstva nauke. Prema re~ima
dr Predraga Stefanovi}a, nau~nog savetnika u In-
stitutu, doma}a nauka je kroz te projekte osvoji-
la znanja potrebna za primenu kod revitalizacije,
podizanja snage i energetske efiksanosti termo-

blokova i hidroagregata, uvo|enja digitalnih siste-
ma za merenje, kontrolu i upravljanje procesima
i postrojenjuma, za izradu savremene opreme za
za{titu ̀ ivotne sredine (naprimer, visokoefikasni
elektrofilteri za smanjenje emisije pra{kastih ma-
terija) itd. koji su na{li primenu u PD TENT-u i
PD TE-KO Kostolac gde su ra|ene revitalizacije,
ili u elektrodistributivnim preduze}ima.

- U nau~nim institutima postoje vrlo zna~aj-
ni resursi ne samo za razvoj tehnologija nego i
za primenu. Postoji znanje i stru~njaci. Potre-
ban je kontinuitet rada za elektroprivredu da bi
se kapaciteti i znanje kako u institutima i na fa-
kultetima, tako i u elektroma{inskoj privredi,
sa~uvali i stalno unapre|ivali. A to je klju~no
da bi se i{lo napred - isti~e Stefanovi} i nagla{a-
va da je dobra okolnost to {ro Elektroprivreda
Srbije u stopu prati napredak i primenjuje no-
va tehnolo{ka dostignu}a, {to postoji sprega sa
naukom koja se retko nalazi u drugim privred-
nim oblastima.

Iako u Srbiji 25 godina nije izgra|en zna~aj-
niji energetski objekat, veliki broj firmi iz sekto-
ra elektroma{inogradnje uspeo je da sa~uva po-
tencijale, potvr|uje i dr Predrag Radovanovi},
rukovodilac termotehni~kih ispitivanja u Institu-
tu. On nagla{ava da su neka preduze}a i dalje
konkurentna na me|unarodnom tr`i{tu, drugi-
ma bi neke stimulacije i pomo} dr`ave pomogla
da se vrate na nekada{nje pozicije, dok nekima
i nema pomo}i. 

- Elektroma{inogradnja je vrlo raznorodna
oblast i prema kapacitetima kojima sada raspo-
la`emo, mi smo i dalje suvereni u oblasti pro-
jektovanja, u svim vrstama ispitivanja, mo`e-
mo i dosta toga da proizvedemo i gotovo sve
da montiramo. Ono {to nedostaje, jeste dr`av-
na politika kojom bi se uredila energoprivreda
tako da stimuli{e doma}e firme. To ~ine sve
dr`ave, jer ta grana presudno uti~e na razvoj
sve ostale privrede i zna~ajan je faktor u kon-
troli makroekononmskih uslova - obja{njava
Radovanovi}.

31>>>

Institut za nuklearne nauke „Vin~a“

Institut za nuklearne nauke „Vin~a“

DOMA]A NAUKA IDE 
U KORAK SA SVETOM

- O odnosu dr`ave prema grani u kojoj je
neophodno da za{titi doma}e proizvo|a~e,
najbolje govori primer od pre pet do {est me-
seci, kada su ina~e respektabilne firme, udru-
`ene u PU „Elektroma{inogradnja“ zatra`ile
prijem kod tada{njeg ministra privrede. Treba-
lo je da uka`u na polo`aj tog sektora i razgo-
varaju o regulativi kojom bi se za{tititla doma-
}a proizvodnja. Uz razne izgovore, do susre-
ta nije do{lo. A to je sektor u kome se vrti
ogroman novac - ka`e dr Predrag Radovano-
vi} i ukazuje da ako radi doma}a privreda, za-
rada  najve}im delom, ~ak preko 70 odsto,
ostane i potro{i se u Srbiji, o ~emu nadle`na
ministarstva moraju da vode ra~una.

Izgovori

Institut za nuklearne nauke „Vin~a“ osno-
van je 1948. godine, ukazom vlade FNRJ, kao
dr`avni nau~ni institut. Danas zapo{ljava oko
740 uglavnom visokoobrazovanih kadrova.

Slika

Elektroprivreda Srbije u 
stopu prati napredak i 
primenjuje nova tehnolo{ka
dostignu}a, postoji sprega
sa naukom koja se retko 
nalazi u drugim privrednim
oblastima
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SAVEZ ENERGETI^ARA

ENERGETIKA  - TEMELJ ODR@IVOG RAZVOJA SRBIJE. Elektroma{inogradnja zna~ajan segment energetskog sektora Srbije.
Specijalno izdanje Danasa. Mart 2014. 
Izdava~: Dan Graf d. o. o. Beograd, Alekse Nenadovi}a 19-23. Projekat: \or|ije ]uk Uredila: Mirjana N. Stevanovi} 
Novinari: Gojko Vlaovi}, Ivana Nikoleti} Dizajn: Slobodan Srem~evi} [tampa: Rotografika Subotica
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